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Svaz se podílí na přípravě zákona, který dopadne na tisíce firem
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Valná hromada zvolila nové členy a členky do představenstva SP ČR
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VážEní ČtEnářI SPEKtRA

Je mi velkou ctí, že se na vás na úvodní stránce našeho časopisu můžu poprvé obrátit jako pre-
zident Svazu průmyslu a dopravy ČR. V první řadě bych rád ještě jednou poděkoval všem 

členům, kteří se účastnili naší květnové volební valné hromady. Nejen těm, co mě volili 
a dali mi důvěru, které si nesmírně vážím a děkuji za ni, ale všem. Velmi mě těší, že i firmy, 
které mě nevolily, moji volbu přijaly a nevzniklo tak žádné napětí, že nebyl zvolen jeden 
nebo druhý kandidát. Já vám za to děkuji a udělám vše pro to, abych svůj mandát naplnil 
v zájmu českého průmyslu a nezklamal vás. 

Čeká nás společně hodně práce. Už před volbami jsem představil pět prioritních oblastí, 
na které bych se coby prezident Svazu chtěl v příštích čtyřech letech zaměřit. Podrobněji 
se jim věnuji v rozhovoru na stranách 12 a 13. Jsou to přidaná česká hodnota, Green Deal, 
digitalizace, trh práce a infrastruktura. Osobně považuji každou z těchto oblastí za zásad-
ní pro budoucnost českého průmyslu a celé naší ekonomiky. Bez toho, aniž bychom měli 
dostavěné dálnice, perfektně fungující digitální infrastrukturu, flexibilní možnosti zaměstná-
vání nebo jasně definované podmínky pro dekarbonizaci, se nemůžeme rozvíjet dál. Zároveň 
musíme umět podporovat originální české výrobce a naslouchat jejich potřebám, a to včetně 
mladých a začínajících podnikatelů.  

Byl bych proto moc rád, abychom ve Svazu v brzké době zřídili i speciální sekci na 
pomoc startupům. Věřím, že se Svaz průmyslu díky své široké členské základně 
může stát platformou, kde dokážeme propojit zkušenosti velkých a zajetých 
firem s nadšením a tvořivým duchem těch mladých. Celému českému 
průmyslu a ekonomice by to rozhodně pomohlo. Zároveň bych si přál, 
abychom se v rámci Svazu ještě více zaměřili na naše regiony. Jakožto 
člověk, který pochází z Moravskoslezského kraje, moc dobře vím, jak 
důležitou roli byznys v jednotlivých krajích hraje. Budu proto hlídat, 
aby se naše viceprezidentky a viceprezidenti pravidelně a aktiv-
ně zajímali o dění v regionech, které mají na starosti. Jedině 
tak můžeme mít pro jednání s vládou a dalšími vrcholnými 
představiteli státu detailní přehled o tom, jaké problémy je 
skutečně potřeba řešit.

V první řadě totiž chci naslouchat vám, našim čle-
nům. Důležitější, než například jezdit na podnika-
telské mise do zahraničí, kde mě v nejbližší době 
zastoupí kolegové z představenstva, jsou pro 
mě v tuto chvíli návštěvy ve vašich firmách. 
Chci porozumět vašim potřebám a ty chci dál 
prosazovat. Každá firma, která mi dnes dává 
zpětnou vazbu toho, co potřebuje, je pro mě 
velkou přidanou hodnotou do další práce.

JAn RAfAJ
prezident  

Svazu průmyslu a dopravy ČR 
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SVAZ PRůMySlU SE AKtiVNě PODílí NA PříPRAVě NOVéhO 
ZáKONA O KyBERNEtiCKé BEZPEČNOSti, KtERý ZAVEDE NOVé 
POViNNOSti PRO tiSíCE fiREM.

BOJ S hAcKERY DOStAnE  
nOVá PRAVIDLA

Letos v únoru hackeři na celý den 
paralyzovali českou justici. Útoč-

níci přetížili klíčové servery a způso-
bili výpadky nejen webových stránek 
ministerstva spravedlnosti a soudů, 
ale také databáze soudních jednání, 
insolvenčního rejstříku či portálu 
státního zastupitelství. Ministerstvo 
spravedlnosti přiznalo, že za ne-
funkčností systémů stál sofistikovaný 
kybernetický útok.

Mnohem déle se s důsledky 
rozsáhlého kybernetického útoku 
vyrovnávaly před třemi lety některé 
české nemocnice. hackeři napadli 
například nemocnici v Benešově 
nebo brněnskou fakultní nemocnici 
u sv. Anny. Zašifrovali jejich data 
a požadovali za jejich opětovné zpří-
stupnění výkupné. Útoky na zdra-
votnická zařízení se ve světě množí. 
Nemocnice kvůli nim nemohou po-
skytovat pacientům adekvátní péči, 
což může v některých případech 
skončit i zbytečným úmrtím. 

nEBEZPEČná ZADní VRátKA
Kybernetické útoky se nevyhýba-
jí ani průmyslovým firmám. Jsou 

dokonce mezi hlavními cíli útoků, 
jejichž podstatou je vydírání a získá-
ní výkupného výměnou za obnovení 
kontroly nad firemními daty a pod-
nikovými systémy. Na výrobní firmy 
směřovala loni skoro třetina z těchto 
incidentů, uvádí pravidelný report 
iBM Security X-force. Jsou totiž 
nejcitlivější na jakékoliv narušení 
provozu, které se pak může snadno 
přenést do celého dodavatelského 
řetězce. „firmy mohou přijít o pří-
stup k datům, zastaví se jim stroje, 
nebudou moci komunikovat s doda-
vateli a odběrateli. Během takového 
výpadku se mohou škody ze zastave-
ní výroby šplhat i do milionů nebo 
desítek milionů korun,“ vysvětluje 
Ondřej ferdus, ředitel Útvaru digi-
tální ekonomiky a technologií Svazu 
průmyslu a dopravy ČR.

Nejčastěji se hackeři dostávají do 
podnikových sítí pomocí phishin-
gových útoků. Často také využívají 
zadní vrátka, která jim umožní obejít 
bezpečnostní mechanismy. Buď se 
nabourají do systému prostřednic-
tvím slabých míst, která vytvořili 
sami programátoři systémů napří-
klad kvůli snadnější údržbě, nebo 
je vytvoří sami instalací škodlivého 
softwaru.

Přístup do firemní sítě a k fi-
remním datům útočníci prodávají. 
V internetových aukcích za takový 
přístup zločinecké organizace platí 
od 5 do 10 tisíc dolarů. Výjimkou 

Rozsah používání digitálních technologií 
v dnešní společnosti vyžaduje systematický 
přístup ke kybernetické bezpečnosti.

není ani cena 50 tisíc dolarů, uvádí 
report iBM. Schopnosti hackerů vy-
tvořit si cestu do podnikových sys-
témů se v posledních letech výrazně 
zlepšily. Zatímco v roce 2019 trvala 
v průměru příprava zadních vrátek 
dva měsíce, o dva roky později už to 
hackeři zvládli za necelé čtyři dny.

sVaz pomůžE  
sE VzDěláVáním FIREm

Svaz průmyslu pomůže firmám, 
aby se mohly včas na povinnosti 
vyplývající ze směrnice NIS2 
a nového zákona o kybernetické 
bezpečnosti připravit. Už jedná 
s NÚKIB o možné spolupráci 
při vzdělávání firem, která by 
navázala na úspěšnou svazovou 
akademii GDPR. Samotný 
NÚKIB bude vydávat metodiky 
a podpůrné materiály, z nichž 
budou podniky moci čerpat 
potřebné informace. Na nové 
povinnosti se mohou firmy začít 
připravovat, protože kritéria 
pro zařazení do jednotlivých 
skupin regulovaných subjektů 
jsou známá včetně okruhu 
povinností, které budou muset 
plnit. V případě nejasností se 
firmy mohou obracet na Kateřinu 
Kalužovou (kkaluzova@spcr.cz) 
ze Svazu průmyslu.   
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nOVÉ POVInnOStI  
PRO tISícE fIREM
Rozsah používání digitálních systé-
mů a technologií v dnešní společnos-
ti vyžaduje systematický přístup ke 
zvyšování kybernetické bezpečnosti. 
Evropská unie loni schválila směrni-
ci o kybernetické bezpečnosti NiS2, 
která výrazně rozšiřuje počet firem 
a institucí, které budou muset zajistit 
adekvátní ochranu svých informač-
ních systémů. Místo nynějších čtyř 
set se budou v Česku povinnosti 
vztahovat na více než šest tisíc 
subjektů. Do přípravy směrnice se 
aktivně zapojil také Svaz průmyslu, 
a to jak na evropské, tak na národní 
úrovni.

„Růstem počtu regulovaných 
subjektů se zvýší odolnost celé in-
frastruktury a tím i bezpečnost naší 
země a našich obyvatel,“ vysvětluje 
Adam Kučínský, ředitel odboru 
regulace Národního úřadu pro ky-
bernetickou bezpečnost (NÚKiB). 
Úřad už pracuje na převedení směr-
nice do národního práva. 

Kybernetické hrozby jsou stá-
le sofistikovanější a rozšířenější, 
a proto je nezbytné, aby firmy přijaly 
odpovídající opatření k ochraně 
svých informačních systémů. Nová 
regulace je bude nutit, aby minima-
lizovaly riziko kybernetických útoků 
a zajistily bezpečnost svých dat a sys-
témů. „Od firem žádá, aby prováděly 
pravidelné audity, vyhodnocovaly 
rizika a přijímaly opatření k preven-
ci a odstraňování bezpečnostních 
rizik,“ říká Ondřej ferdus ze Svazu 
průmyslu a dopravy ČR.

České firmy si jsou hrozeb vědo-
my. Více než tři čtvrtiny podniků, 
které se zúčastnily loňského prů-
zkumu Svazu průmyslu o zavádění 
Průmyslu 4.0, považuje za největší 
digitální hrozbu kybernetický útok. 
Zlepšení kybernetické bezpečnosti 

na Koho DopaDnE směRnIcE o KybERnETIcKé bEzpEčnosTI

Zdroj: NÚKIB

VyŠŠí náRoKy na bEzpEčnosT
(velké podniky poskytující služby vymezené v příloze 1 směrnice nIs2)

EnERGETIKa
	 •		Přenos	a distribuce	elektřiny,	 

výroba a obchod s elektřinou
	 •	Teplárny
	 •		Provozovatelé	ropovodů,	skladů	 

a rafinérií ropy
	 •		Přeprava	a distribuce	plynu,	 

obchod s plynem
	 •		Výroba,	přeprava	a skladování	

vodíku

DopRaVa
	 •		Letečtí	dopravci,	řízení	letišť,	řízení	

leteckého provozu
	 •	Železnice
	 •	Plánování,	kontrola	a správa	silnic

FInanční služby
	•	Bankovnictví

	 •	Infrastruktura	finančních	trhů

poŠToVní služby

oDpaDoVé hospoDářsTVí

chEmIcKý pRůmysl

poTRaVInářsTVí

nIžŠí náRoKy na bEzpEčnosT
(střední podniky poskytující služby vymezené v příloze 1 směrnice nIs2 a velké podniky 
poskytující služby stanovené v příloze 2 směrnice nIs2)

 zDRaVoTnIcTVí 
	 •	Nemocnice
	 •	Farmaceutický	průmysl

VýRoba a DIsTRIbucE  
pITné VoDy

naKláDání  
s oDpaDní VoDou

DIGITální  
InFRasTRuKTuRa

posKyToVaTElé  
řízEných IcT služEb

VEřEjná spRáVa

posKyToVaTElé  
DIGITálních služEb

VýzKumné  
oRGanIzacE

pRůmysl
	 •	Výroba	zdravotnické	techniky
	 •		Výroba	počítačů,	elektronických	 

a optických přístrojů
	 •	Výroba	motorových	vozidel
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provozovatele digitální infrastruktu-
ry či infrastruktury finančních trhů 
a veřejnou správu. Na středně velké 
firmy v těchto odvětvích se budou 
vztahovat nižší nároky. 

Užší okruh povinností se bude 
vztahovat také na velké a střední 
firmy, které směrnice a zákon iden-
tifikují jako důležité pro fungování 
státu. Mezi ně patří poskytovatelé 
poštovních služeb, firmy z odpa-
dového hospodářství, chemického 
průmyslu, potravinářství, ale také 
například výrobci zdravotnické tech-
niky, motorových vozidel či počítačů 
a elektronických přístrojů. Menší 

povinnosti se budou týkat také po-
skytovatelů digitálních služeb.

Svaz průmyslu dlouhodobě 
upozorňuje, že ne každá společnost 
má finanční zdroje nebo personální 
kapacity na vybudování speciálního 
oddělení pro řešení kybernetické 
bezpečnosti. „Regulace zvýší také 
administrativní zátěž, která je už 
nyní pro firmy obrovská. Klíčo-
vé proto bude vzdělávání firem 
v oblasti kybernetické bezpečnosti, 
které budou nově spadat do působ-
nosti zákona,“ upozorňuje Milena 
Jabůrková, viceprezidentka Svazu 
průmyslu.

nEjčasTějŠí opaTřEní VE FIRmách na posílEní KybERnETIcKé bEzpEčnosTI 
(podíl firem, které v daném roce provedly dané opatření) 

90 %

80 %

70 %

60 %

50 %

40 %

30 %

20 %

10 %

0 %

Zdroj: Průzkumy Svazu průmyslu a dopravy ČR o zavádění Průmyslu 4.0 ve firmách

Posílení zabezpečení systémů, 
počítačů a zařízení

Školení personálu v kybernetické 
bezpečnosti

Zpřísnění interních pravidel pro 
kybernetickou bezpečnost

Penetrační testy odolnosti  systémůZlepšení ochrany dat

si daly za jeden z hlavních digitál-
ních cílů téměř dvě třetiny firem. 
Roste také podíl firem, které už 
podnikají kroky k většímu zabezpe-
čování dat a interních systémů.

DVě SKUPInY fIREM
Směrnice NiS2 a na jejím základě 
také český zákon o kybernetické 
bezpečnosti rozdělí firmy na dvě 
skupiny. Velké podniky a instituce, 
které jsou klíčové pro fungování 
státu, budou muset plnit přísnější 
povinnosti. Jde o firmy z oblasti 
energetiky, dopravy, bankovnictví, 
zdravotnictví, vodohospodářství, 

■  2020          ■  2021          ■  2022
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pro strategickou infrastrukturu státu 
neposkytovaly nedůvěryhodné firmy 
nebo společnosti z bezpečnostně 
rizikových zemí. „Zásadní bude, aby 
systém prověřování byl jasný, pro 
byznys předvídatelný a aby nenarušil 
investiční a technologické cykly,“ 
dodává Ondřej ferdus.

Svaz průmyslu je připraven tlumo-
čit připomínky byznysu v mezirezort-
ním připomínkovém řízení a zapojí se 
také do dalších kroků při schvalování 
zákona. Do poslanecké sněmovny by 
se měl dostat na konci letošního roku. 
Platit by měl od října 2024.

(Jan Stuchlík)

Obecně platí, 
že dnes jsou 
na plnění
povinností 
lépe 
připraveny 
velké
firmy 
a nadnárodní 
společnosti.

hláŠEní úToKů pomůžE 
chRánIT osTaTní

Firmy a instituce, které budou 
spadat pod nový zákon o ky-
bernetické bezpečnosti, budou 
muset hlásit NÚKIB všechny ky-
bernetické bezpečnostní inci-
denty, a to bezodkladně po jejich 
zjištění. „Data z incidentů jsou 
pro nás cennými informacemi, 
ze kterých jsme schopni pomoci 
subjektům identifikovat, k jaké-
mu druhu útoku došlo, jaký měl 
dopad a jaká je třeba provést 
nápravná opatření,“ vysvětluje 
Adam Kučínský, ředitel odboru 
regulace NÚKIB. Úřad bude díky 
hlášení schopen lépe cílit upo-
zornění konkrétním sektorům či 
subjektům, na které by podobný 
útok mohl být veden nebo mo-
hou být vůči podobnému útoku 
zranitelné. Kromě veřejně vydá-
vaných upozornění úřad už nyní 
pro tuto komunikaci využívá au-
tomatické nástroje a neveřejný 
informační systém. 

Obecně platí, že dnes jsou na pl-
nění povinností lépe připraveny vel-
ké firmy a nadnárodní společnosti, 
které často už mají zavedené postupy 
a týmy zabývající se kybernetickou 
bezpečností. U středních firem se 
situace může lišit. „Je možné, že 
některé z nich budou muset investo-
vat do posílení svých kybernetických 
bezpečnostních opatření a mohou 
potřebovat více podpory a vzdělá-
vání pro zvýšení své bezpečnosti,“ 
dodává Ondřej ferdus.

AKtIVní SVAZ PRŮMYSLU
Práce na novém zákoně o kybernetic-
ké bezpečnosti, který směrnici převe-
de do českého práva, už běží. NÚKiB 

v lednu vyhlásil veřejnou konzultaci 
k záměru zákona. Přes tisíc připomínek 
dostal od více než stovky institucí. Svaz 
průmyslu se do konzultace od začátku 
zapojil. Za problematickou mimo jiné 
považuje povinnost lokalizace ulože-
ných dat. „Je to čistě česká úprava, která 
nevychází z NiS2. Požadavky na uklá-
dání dat na českém území popírají zá-
kladní principy evropského trhu a jsou 
v rozporu s unijní Strategií kybernetické 
bezpečnosti,“ uvádí Ondřej ferdus.

Nad rámec směrnice NÚKiB do 
zákona zařadil také mechanismus pro 
prověřování dodavatelského řetězce, 
aby dodávky technologických prvků 
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„OChRANě fiREMNíCh iNfORMACí A KyBERBEZPEČNOSti JE třEBA 
VěNOVAt MiMOřáDNOU POZORNOSt,“ říKá Roman PRášek , 
MANAžER CyBER SECURity SERViCES VE SPOlEČNOSti tÜV SÜD CZECh. 

ROMAn PRášEK: POMáháME fIRMáM 
chRánIt tO nEJcEnněJší

Témata bezpečnosti informací 
a kyberbezpečnosti jsou dnes 

široce skloňována. Jak může 
certifikace systému managementu 
firmám v této oblasti pomoci?
Skupina norem zabývajících se touto ob-
lastí je velmi široká. Normy se neustále 
vyvíjejí a doplňují, aby odpovídaly po-
žadavkům doby. Naší rolí je především 
kontrola nastavených procesů a prově-
řování nastavení odpovědností. Spo-
lupráce s námi nevyřeší firmě všechny 
problémy, ale může jí zásadně pomoci je 
identifikovat a doslova „otevřít oči“.

Má splnění podmínek na certifikaci 
podle norem ISO konkrétní dopady na 
fungování firem?
Důvodů, proč se zabývat certifikací, je 
celá řada, tím primárním je samozřejmě 
ochrana duševního vlastnictví firem 
a ochrana před kybernetickými útoky. 
Z byznysového pohledu pak certifikace 
umožňuje rozšiřovat podnikání. řada 
firem po svých dodavatelích tuto certi-
fikaci vyžaduje. 

Jak v praxi probíhá audit? 
Do firem přicházíme se znalostí mož-
ných rizik. Přitom se neustále objevují 
nové hrozby a my musíme znát všechna 
aktuální vhodná protiopatření. Existuje 
navíc nespočet různých technologií 
a stále se objevují nové. Naší rolí je 
firmy na možná rizika upozorňovat 
a ptát se zákazníků, zda si je uvědomují 
a jaká proti nim mají opatření. Procesů 
dotýkajících se ochrany informací a ky-
berbezpečnosti je celá řada. Prověřu-
jeme je namátkově, u těch vybraných 
však chceme doložit provádění ochrany 
v praxi a jdeme do nejmenších detailů. 

To znamená, že třeba sledujete, jak 
firma komunikuje či jak je zabezpečen 
hardware?  
Přesně tak. Pokud budu ještě konkrét-
nější, tak se např. zabýváme tím, jak 
jsou využívány konkrétní komunikační 
kanály, jako je třeba Whatsapp, s ohle-
dem na bezpečnost informací. Není 
problém, pokud se nějaké komunikační 
platformy využívají pro organizaci 

schůzek, ale pro posílání důležitých do-
kumentů už to může představovat rizi-
ko. Stejně tak nás zajímá, jaký software 
firmy používají či jak často počítače 
kontrolují. Všímáme si i detailů. Pokud 
náš auditor vidí ve firmě zapnutý, neza-
bezpečený počítač, který zjevně nikdo 
nepoužívá, je to pro nás jasný signál, 
že něco nemusí být v pořádku. Kont-
rolujeme také využívání antivirových 
programů. 

To tedy znamená skutečně důkladné 
prověření. 
Naše audity rozhodně neděláme od 
stolu. firmy navštěvujeme a osobně 
prověřujeme formy zabezpečení. Audi-
tor sbírá informace jak z dokumentace 
interních postupů, tak i z praktického 
ověření. Stejně tak nás zajímá i to, zda 
firma sleduje a reaguje na informace 
o aktuálních hrozbách. Za svou prací 
si stojíme a námi vydané certifikáty by 
neměly být jen ozdobou zasedaček, ale 
potvrzením, že to firma myslí s ochra-
nou informací a kyberbezpečností 
vážně.

(PR rozhovor)

K y b E R n E T I c K á  b E z p E č n o s T

Ing.  Rom a n pR á ŠEK , ph.D.

Ing. ROMAN PRáŠEK, Ph.D.
Manažer BU Cyber Security Services TÜV SÜD Czech

Vystudoval Vysoké učení technické v Brně a později zde 
získal i titul Ph.D. v oboru Strojírenská technologie. Ve 
společnosti TÜV SÜD Czech působí od roku 2008.

o sp olEčnos T I 

TÜV SÜD 
je důvěry-
hodným 
partnerem 
poskytujícím 
řešení v oblas-
ti bezpečnosti, 

zabezpečení a udržitelnosti. Své 
služby poskytuje už 150 let před-
stavitelům států, firem i veřej-
nosti. Po celém světě má 25 000 
zaměstnanců ve více než tisíci 
lokalitách a poskytuje širokou na-
bídku certifikačních, auditorských 
a znalostních služeb.
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VyUžíVáNí ElEKtRONiKy V AUtOMOBilOVéM PRůMySlU A tíM i RiZiKO 
KyBERNEtiCKýCh ÚtOKů NEUStálE ROStE. lEGiSlAtiVA PROtO KlADE 
NA VýROBCE NOVé POžADAVKy. JEJiCh SPlNěNí POMáhá fiRMáM ZAJiStit 
SPOlEČNOSt tÜV SÜD CZECh. 

KYBERBEZPEČnOSt AUtOMOBILŮ JE 
StáLE VícE REgULOVánA  

K y b E R n E T I c K á  b E z p E č n o s T

Automobilový průmysl je jeden 
z klíčových oborů české ekono-

miky. téma kyberbezpečnosti se dnes 
týká prakticky celého výrobního řetěz-
ce. Moderní automobily obsahují řadu 
řídících prvků, které ovládají jednotlivé 
části a spolu navíc komunikují, ale zá-
roveň představují z pohledu kyberbez-
pečnosti rizikové místo. Přitom tato 
oblast byla předpisy a normami dlouho 
zanedbávána a ochrana tak z velké 
míry závisela na rozhodnutí výrobců. 
Situace se v posledních letech změnila 
přijetím předpisu OSN č. 155. Již nyní 
nesmí být na trh uváděny nové modely 
vozů bez zajištěné kyberbezpečnosti, 
od července 2024 se pak k zákazníkovi 
nesmí dostat už žádný nový vůz nespl-
ňující tyto požadavky. Přijetí nových 
předpisů představuje pro celý obor 
výrazný zlom, kterému se firmy musí 
přizpůsobit. 

tÜV SÜD PřI tEStOVání AUt 
SIMULUJE I hAcKERSKÉ útOKY
Otázkou bezpečnosti automobilů se 
dlouhodobě zabývá společnost tÜV 
SÜD Czech. ta v souvislosti s poža-
davky na kyberbezpečnost aut rozšířila 
kompetence divize Mobility, která se 
těmto otázkám věnuje od roku 2020. 
tÜV SÜD Czech pomáhá firmám zís-
kat potřebnou homologaci udělovanou 
Ministerstvem dopravy, bez které vůz 
není možné uvádět na trh. firma má 
i speciální laboratoř v Bezděčíně, která 
slouží českým i zahraničním výrob-
cům. V rámci ní simuluje i hackerské 
útoky, které jsou pomyslným vrcholem 
testování. Podle Vladislava Kociána, 
vedoucího střediska automatizova-
ného řízení, jde o unikátní zařízení, 
které díky používaným technologiím 
a zejména díky týmu specialistů, jehož 
členové jsou i takzvaní etičtí hackeři, 
nemá v rámci regionu obdoby. „Ne-
ovlivníme například to, jaký mobilní 
telefon je k autu připojen, musíme však 
pomoci ohlídat, aby se jeho prostřed-
nictvím nedalo auto napadnout,“ říká 
Vladislav Kocián. Základem pro za-
jištění ochrany je samozřejmě kvalitní 
dokumentace potvrzující, že při výrobě 
byly zvoleny správné technologie 
a postupy. 

„Kvůli komplexnosti moderních aut 
nelze prověřovat až hotový výrobek, 
to by bylo finančně a časově nesmírně 
komplikované. Při vývoji aut je třeba 
průběžně prověřovat už jednotlivé 

komponenty. Naší misí je tak i připra-
vovat firmy k tomu, aby jejich výrobky 
mohly být bezproblémovou součástí 
celého vozu,“ vysvětluje Vladislav Ko-
cián. Předpisy stanovují úroveň ochra-
ny pouze rámcově. Z tohoto pohledu 
jde o specifický obor, který se výrazně 
liší i od řady dalších oblastí, jimiž se 
společnost tÜV SÜD zabývá a kde se 
normy i legislativa vyvíjely desítky let.

(PR článek)

příKl a Dy KRIT IcK ých 
pRV Ků V moDERních 
au TomobIlEch

■  Infotainment
■  Telematika
■  Diagnostické porty (OBD-II)
■  Nabíjecí porty elektromobilů
■  Vnitřní komunikační sběrnice 
■  Systém bezklíčového přístupu 

a startování vozu  

z á Kl a Dní p Il ířE pRoV ěřoVá ní 
K y bERbEzpEčnos T I au TomobIlů

Systém řízení kybernetické bezpečnosti (procesy 
a procedury)
Požadavky na vozidlo
■ Architektura vozidla (topologie sítě a zabezpečení) 
■ Praktické testování (simulace útoků)
Reportování z monitorovacích aktivit
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K y b E R n E T I c K á  b E z p E č n o s T

KyBERNEtiCKOU BEZPEČNOSt MUSí fiRMy řEšit KOMPlEXNě, 
UPOZORNili EXPERti U KUlAtéhO StOlU SVAZU PRůMySlU.

OchRAnA PřED hAcKERSKýMI útOKY 
ZAČíná U ZAMěStnAncŮ

Kybernetické útoky jsou stále sofis-
tikovanější. Jejich cílem se může 

stát prakticky každá firma. Slabým 
článkem v zabezpečení podniků jsou 
často samotní zaměstnanci, kteří 
takový incident záměrně či nezáměr-
ně způsobí nebo jeho pachatelům 
významně pomohou. Bez vytvoření 
a dodržování bezpečnostních pravi-
del v digitální oblasti nemusí firmu 
ochránit ani vysoké náklady vyna-
ložené na it technologie, které by 
měly útokům bránit. Nejen to zaznělo 
u květnového kulatého stolu praž-
ského regionálního zastoupení Svazu 
průmyslu, který se kyberbezpečnosti 
věnoval. 

JEDnO šKOLEní nEStAČí
firma při zajištění dlouhodobé odol-
nosti musí přistoupit k bezpečnosti 
a řízení rizik celostně. „Jedno online 
školení za rok, které poučí zaměst-
nance, aby neklikali na podezřelé 
odkazy, bezpečnost firmy nezajistí. 
Výsledky penetračních testů ve fir-

mách ukazují, že navzdory takovým 
školením, na škodlivý odkaz někdo 
z firmy klikne během minuty,” upo-
zorňuje Jiří Pavlas, manažer Cyber 
& Privacy poradenské společnosti 
PricewaterhouseCoopers. 

Komplexní přístup k zajištění 
fungování firmy je nutné opřít o dů-
kladné zmapování klíčových podni-
kových procesů a stanovení, jakým 
kybernetickým rizikům mohou čelit. 
Je třeba, aby si firmy vytvořily a pra-
videlně kontrolovaly krizové scénáře 
pro případ útoků, a to včetně mapy 
odpovědností jednotlivých pracovní-
ků či oddělení a zajištění krizové ko-
munikace. V případě napadení může 
mít každá minuta doslova cenu zlata, 
takže vše, na co je možné se připravit 
dopředu, se ohromně hodí. Často se 
tyto plány dají shrnout na jediný list 
papíru, který mají všichni k dispozici, 

ideálně v tištěné podobě doma i na 
pracovišti, shodli se experti, kteří se 
zúčastnili kulatého stolu.

KLíČOVá JE KOMUnIKAcE
Plány krizové komunikace jsou vý-
znamnou součástí připravenosti firmy 
na případný útok. Mají vliv nejen na 
okamžité řešení situace, ale i na její 
dlouhodobý dopad. „Klíčoví zaměst-
nanci by měli mít například k dispo-
zici více mobilních sítí, musí být jasná 
krizová řídící struktura zohledňující 
i dovolené, protože útočníci útoky 
podnikají typicky v pátek pozdě 
odpoledne. V takovou dobu tedy 
nemůžete ztrácet čas zjišťováním, 
kdo má klíče od serverů,“ vysvětluje 
Jakub ludvík, ředitel bezpečnosti 
společnosti t-Mobile. Důležité je také 
efektivně komunikovat o případném 
incidentu s veřejností či bezpečnost-
ními složkami. 

Přesun ekonomiky do online 
prostoru, nedostatek odborných pra-
covních sil a pokrok nástrojů umělé 
inteligence firmám dál komplikují 
řízení kybernetických rizik. Může 
navíc vznikat konflikt zájmů jednot-
livých firemních útvarů. Personalisté 
potřebují najít vhodné pracovníky 
do firmy, a to na vyprázdněném trhu 
práce. Pracovníci bezpečnostního 
managementu by ovšem zároveň měli 
být schopni posoudit, jestli konkrétní 
kandidát nepředstavuje pro firmu 
určité riziko. 

(Petr Teplý, regionální manažer  

pro Ústecký a Středočeský kraj a hl. m. Praha)

Firmy si musí vytvořit a pravidelně 
kontrolovat krizové scénáře pro případ útoků, 
a to včetně mapy odpovědností jednotlivých 
pracovníků či oddělení a zajištění krizové 
komunikace.

Ředitel bezpečnosti T-Mobile Jakub Ludvík 
popisuje, co dělat v případě hackerského útoku.
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n o V é  p ř E D s T a V E n s T V o

VAlNá hROMADA SVAZU PRůMySlU A DOPR AV y ČR 16. KVětNA ZVOlilA NOV ýM 
PREZiDENtEM DOSAVADNíhO ViCEPREZiDENtA JANA R AfAJE. VE fUNKCi 
V yStříDAl JAROSlAVA hANáK A, KtERý V ČElE SVAZU SKONČil PO 12 lEtECh. 

SVAZ PRŮMYSLU Má nOVÉhO PREZIDEntA 
A PřEDStAVEnStVO

„Rád bych poděkoval všem delegá-
tům, kteří mě zvolili. Je to pro 

mě velký závazek a zároveň čest pře-
vzít tento post po Jaroslavu hanákovi, 
který předchozích 12 let Svaz průmyslu 
a dopravy skvěle vedl. Na další čtyři 
roky si Svaz zvolil kontinuitu, vyvá-
ženost a proevropský přístup. Během 
svého prezidentského období se chci 
zaměřit na pět priorit, které ode mne 
zazněly již v předvolebním období. 
Jsou to finální český produkt, Green 
Deal, digitalizace, trh práce a infra-
struktura. Budu dělat vše pro to, aby 
český průmysl neztrácel svou konku-
renceschopnost a udržel si své dobré 
jméno ve světě,“ řekl během valné hro-
mady Jan Rafaj, nově zvolený prezident 
Svazu průmyslu a dopravy ČR.

Na volební valné hromadě rozhod-
li zástupci kolektivních a individuál-
ních členů Svazu průmyslu také o no-
vém představenstvu. Do funkčního 
období 2023 až 2027 zvolili celkem 
15 členů představenstva, které doplní 
generální ředitelka SP ČR Dagmar 
Kuchtová. Nový prezident Svazu Jan 
Rafaj byl na příští čtyři roky zvolen 
60 procenty hlasů. V prezidiu Svazu 
ho doplní 6 viceprezidentů a vicepre-
zidentek - Daniel Beneš, františek 
Chaloupecký, Milena Jabůrková, 
Martin Jahn, Kateřina Kupková 
a Radek špicar. V představenstvu 
zasednou dále Jiří holoubek, tomáš 
Kolář, Eduard Palíšek, Jan Rýdl, 
Daniel Urban, tomasz Wiatrak, Mar-
tin Wichterle a Bohdan Wojnar. Na 

představenstvu SP ČR dne 13. června 
byli zvolenými členy kooptováni do 
pozice členů představenstva Petr Jo-
nák a luboš Pavlas. Do dozorčí rady 
delegáti zvolili do roku 2027 Ernesta 
ištvánfyho, Zdeňka Musila, Romana 
Schiffera, ivana Součka a Richarda 
Vidličku. Smírčí výbor pak do roku 
2027 obsadil tomáš Černý, františek 
hýbner a Jan Wiesner.

Jaroslav hanák se rozhodl již 
znovu nekandidovat a post prezidenta 
po dvanácti letech opustil. Delegáti 
valné hromady ho zvolili čestným 
členem Svazu průmyslu a dopravy 
ČR. „Nový prezident přebírá Svaz 

v době, kdy je nejhorší situace v ob-
lasti veřejných financí. Není ještě de-
finitivně dořešená energetická krize 
a není jasno, jak se bude hýbat křivka 
inflace. Pro nového prezidenta, ale 
i představenstvo a sekretariát, to bude 
nesmírně těžké. Všechno budou mu-
set směřovat k tomu, aby věděli, kam 
přesně mají Svaz i samotný průmysl 
vést, jak zajistit co největší před-
vídatelnost a jak udělat potřebnou 
reformu ekonomiky na vyšší přida-
nou hodnotu. Věřím, že to společně 
se současným kvalitním sekretariátem 
zvládnou,“ říká Jaroslav hanák.

(Kateřina Jungbauerová)
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R o z h o V o R

SVAZ PRůMySlU A DOPRAVy ČR JAKO PREZiDENt NOVě VEDE Jan RafaJ� 
NA KVětNOVé VAlNé hROMADě Byl ZVOlEN 60 PROCENty hlASů. VElKé 
OtřESy VE SVé fUNKCi NEChyStá. „NEPřiCháZíM S žáDNýM MESiášSKýM 
RECEPtEM. ChCi POROZUMět POtřEBáM fiREM A ty ChCi Dál PROSAZOVAt,“ 
říKá V ROZhOVORU PRO SPEKtRUM.

JAn RAfAJ:  
chcI Být hLASEM VšEch fIREM

Máte za sebou první týdny 
ve funkci prezidenta Svazu 

průmyslu a dopravy ČR. Jak 
náročné zatím byly?
Velmi. Museli jsme stabilizovat někte-
ré věci kolem Svazu. Připravovali jsme 
se na první povolební představenstvo, 
které mělo navíc tři nezvolené pozice, 
na něž byla řada zájemců. řešíme 
také situaci ohledně Svazu dopravy, 
kterému se nepodařilo navrhnout do 
představenstva kandidáta, který by 
oslovil delegáty valné hromady. A ve-
dle toho řešíme na národní úrovni 
vládní konsolidační balíček. Sešlo se 
toho tedy poměrně hodně.

Stihl jste si už nastavit režim, jak 
často budete k zastižení v sídle 
Svazu průmyslu?
tohle bylo ze všeho rozhodování 
nejtěžší. Mám to nastavené tak, že 
chci být v Praze na všech důležitých 
jednáních. Nemusím být na každém 
zdvořilostním setkání u kávy nebo 
večerního koktejlu, ale u těch klí-
čových jednání být chci. Odpovídá 
to zhruba tomu, co jsem říkal před 
volbami. tedy že dva dny v týdnu 
budu v Praze, což se naplňuje. Celá 
řada věcí se navíc dá řešit i online, 
takže to tak nějak kombinuji. Jsem 
rád, že jsem stále v Moravskoslez-
ském kraji, protože tam průmysl je, 
mám blízko k firmám. Myslím si, že 

je velmi dobře, když prezident není 
jen figura, ale je to člověk z byznysu, 
který byznys každý den vidí. Pro mě 
je to největší přidaná hodnota.

Chystáte v roli prezidenta Svazu 
nějaké zásadní změny?
Pro mě je důležité, abychom vytvo-
řili nový expertní tým pro dekarbo-
nizaci. Máme tady několik odvětví, 
která mají přechod na nízkouhlíko-
vou výrobu o dost složitější. Je to 
ocelářství, vápenictví, cementářství, 
chemie, sklářství, keramika, papí-
renství a možná ještě některé další 
obory, které tu transformační cestu 
mají o dost těžší, protože jejich 
výroba je energeticky náročná. Mají 
pro transformaci své specifické po-
třeby. Jednak pro technologie, které 
musí změnit. S tím souvisí i změny 
různých povolovacích procesů, ale 
i vnitřní nastavení Evropské unie, 
zejména ochrana vnitřních hranic 
proti některým nerovným podmín-
kám, které by mohly vzniknout. 
A tomu všemu by se měl nový tým 
věnovat. takže to je jedna konkrét-
ní věc, kterou řešíme. Věřím, že 
posílíme i další expertní týmy, které 
máme. Například nedávno utvořený 
expertní tým pro udržitelnost by 
měl nabrat ještě více síly a energie. 

Ještě před nástupem do funkce 
jste si určil pět oblastí, na 
které se chcete zaměřit. Jsou 
to finální český produkt, Green 
Deal, digitalizace, trh práce 
a infrastruktura. Pojďme některé 

jan RaFaj

* 1977
Vystudoval právní fakultu 
Masarykovy Univerzity v Brně 
a následně získal titul MBA na 
Prague International Business 
School. Po studiu nastoupil do 
společnosti Válcovny plechu 
a.s. jako vedoucí právního 
oddělení, později přešel na pozici 
ředitele HR, kde byl zodpovědný 
za 1000 zaměstnanců. Po 
čtyřech letech změnil své 
působiště a 11 let pracoval 
pro ArcelorMittal Ostrava na 
pozici ředitele pro HR a PA, 
ředitele energetiky a byl rovněž 
místopředsedou představenstva. 
V současné době je již pátým 
rokem generálním ředitelem 
společnosti Heimstaden s.r.o., 
největšího poskytovatele 
nájemního bydlení v České 
republice. Dvanáct let zastupoval 
firmy jako viceprezident Svazu 
průmyslu a dopravy ČR a od 
května 2023 je jeho prezidentem.

Ani minutu 
nechci 
ztrácet nad 
tím, jestli 
Green Deal 
má smysl.
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z nich trošku více rozebrat. Co 
konkrétně znamená, že se chcete 
zaměřit na finální český produkt?
Už pět let Svaz průmyslu hlásá, že 
chceme posunout Česko z levné 
ekonomiky do ekonomiky s při-
danou hodnotou. Musíme proto 
naslouchat každému podnikateli, 
který má zajímavý nápad nebo při-
chází s něčím inovativním. Musíme 
chápat, jaké má ve svém podnikání 
překážky. Ať už byrokratické nebo 
daňové, případně že potřebuje 
pomoc finanční nebo exportní. Měli 
bychom hledat cesty a nástroje, jak 
tomu pomoci. Zároveň si musíme 
přiznat, že Svaz průmyslu dnes-
ka není úplně vhodná platforma 
například pro startup. Musíme proto 
vybudovat v rámci Svazu takovou 
infrastrukturu, abychom i se startu-
py měli úzkou komunikaci a uměli 
je propojovat s velkými firmami, 
které mohou být odběrateli jejich 
produktů. Obě strany by se od sebe 
vzájemně mohly něco učit. Velké 
firmy například flexibilitě uvažová-
ní, startupy zase třeba standardizo-
vanému řízení. 

Jakých pozic se chcete držet 
v rámci vaší priority Green Dealu? 
Ani minutu nechci ztrácet nad tím, 
jestli Green Deal má nebo nemá 
smysl. tuto debatu jsme projeli už 
mnohem dřív a pořád na ní zbytečně 
trávíme hodně času. Co potřebujeme 
udělat u každého odvětví, je vydefi-
novat si vše, co je potřeba zajistit pro 
to, aby tady firmy i za 15 nebo 20 let 
mohly fungovat. Musíme vědět, jaké 
všechny technologie musí změnit. 
Zároveň potřebujeme, aby nám při 
té příležitosti řekly, co je technolo-
gicky nedosažitelné, co dosažitelné 
je, ale potřebují k tomu například 
změnu regulace nebo nějaký dotační 
příspěvek, protože to v tuto chvíli 

Kompletní rozhovor s Janem 
Rafajem najdete na webu SP ČR. 

nemá ekonomickou návratnost. to je 
základ, abychom věděli, jakou cestou 
vlastně máme jít. 

Jakou máte jako prezident Svazu 
vizi? Váš předchůdce Jaroslav 
Hanák s oblibou říkal, že by Česko 
rád viděl mezi top 20 ekonomikami 
světa. Kde byste český průmysl rád 
viděl vy?
Nepochybuji o tom, že Česká re-
publika a český průmysl budou mezi 
top ekonomikami světa. Závisí to 
ale na tom, jestli tady budou politici 
odhodlaní dělat reformní kroky. 
Ve školství, v ekonomice a dalších 
oblastech. Máme na to. Já chci vidět 
Česko mezi úspěšnými zeměmi 
a orientované na západ bez jakých-
koliv pochybností, že tam patříme. 

Abychom byli země, o níž podnika-
telé říkají, že tu podnikání má smysl 
a že jsou tu přátelské podmínky pro 
podnikání. Pak úspěch do určité 
míry přijde sám. Například Spojené 
státy mají celou řadu problémů, ale 
z hlediska podnikání jsou pro firmy 
přívětivé. Z toho bychom si měli 
vzít příklad. Nehledě na to, že jsme 
v srdci Evropy, kde máme obrovský 
trh, který můžeme využít.

(Václav Rokyta)

https://www.spcr.cz/pro-media/rozhovory/16143-jan-rafaj-chci-byt-hlasem-vsech-firem
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SVAZ PRůMySlU A DOPRAVy ČR ZVOlil NA VAlNé hROMADě šESt ViCEPREZiDENtů 
A ViCEPREZiDENtEK. POPRVé JE MEZi NiMi KAtEřiNA KUPKOVá.

PřEDStAVUJEME nOVÉ  
VIcEPREZIDEntKY A VIcEPREZIDEntY 

Ing. DAnIEL BEnEš, MBA
Je předsedou představenstva a gene-
rálním ředitelem společnosti ČEZ. 
Jeho odpovědností je celkové řízení 
a správa společnosti a věcné říze-
ní koncernu, strategie společnosti, 
zajištění bezpečnosti a ochrany zájmů 
společnosti a její reprezentace v ČR 
i EU. Ve Svazu se chce zaměřit na 
široké aspekty energetické transfor-
mace, která bude mít dopad na vět-
šinu průmyslových sektorů v České 
republice. Věří, že jeho celoživotní 
zaměření na energetický sektor a zku-
šenosti z pozice generálního ředitele 
ČEZ jsou klíčovým předpokladem 
k zajištění odborného, efektivní-
ho a úspěšného naplňování těchto 
priorit. Ve Svazu průmyslu a dopravy 
České republiky v uplynulém obdo-
bí zastával pozici 1. viceprezidenta 
zodpovědného za oblast energetiky 
a klimatické změny.

Mgr. MILEnA JABŮRKOVá, M.A.
Od roku 2017 působí jako vicepre-
zidentka Svazu průmyslu a dopravy 
ČR. V iBM pracuje jako ředitelka 
vládních programů pro Českou a Slo-
venskou republiku a je členkou vedení 
firmy. Jako viceprezidentka Svazu 
chce pokračovat ve svém zájmu o roz-
voj digitální ekonomiky. Jejím cílem 
je otevírat firmám možnosti, které 
digitální technologie nabízejí a záro-
veň předcházet nadbytečné regulaci 
na evropské i národní úrovni. Dále se 
chce podílet na legislativním kotvení 
duálního vzdělávání, bude usilovat 
o zařazení úspěšných projektů digitál-
ního vzdělávání do systému středního 
školství a o zavedení partnerského 
modelu celoživotního učení do systé-
mu celoživotního vzdělávání.

Ing. fRAntIšEK chALOUPEcKý
Ve Svazu průmyslu a dopravy ČR 
zastává pozici viceprezidenta od roku 
2015. Působil v řadě společností v ob-
lasti průmyslu, energetiky, zahranič-
ního obchodu, služeb i neziskových 
organizací. i v dalším období je na 
svazové úrovni připraven aktivně 
pracovat na péči o členskou základ-
nu a angažovat se v práci Expert-
ního týmu pro legislativu, kterému 
předsedá. Další oblastí jeho zájmu je 
nově ustanovená Pracovní skupina 
pro rozvojové země, které předsedá. 
Počítá také s aktivním zapojením do 
podnikatelských misí a za důležitou 
platformu považuje také Klub SP 
ČR, jehož je členem. Zvolení členové 
představenstva by podle něj v případě 
potřeby měli finančně podporovat vy-
brané aktivity Svazu, jako je například 
Sněm a další aktivity SP ČR.
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Ing. KAtEřInA KUPKOVá
Předsedkyně představenstva a ge-
nerální ředitelka společnosti lenzig 
Biocel Paskov. Jako nová členka 
představenstva je připravena zapojit 
se do aktivit Svazu a zároveň přispět 
k dalšímu posilování pozice a prestiže 
českého průmyslu vůči všem partne-
rům na mezinárodní i národní úrov-
ni. Na základě osobních zkušeností 
má dvě oblasti, kde by se ráda uplatni-
la a které by mohla dále rozvíjet nebo 
je vést. Jsou jimi oběhové hospodář-
ství, které bude jednou z priorit Svazu 
na příští období, a také energetika 
a klimatická změna. Jednou z priorit 
SP ČR je také podpora dřeva jako 
obnovitelné suroviny, a osobně by se 
proto chtěla zapojit do jednání o napl-
ňování surovinové politiky státu pro 
dřevo a zamezení jeho nadměrného 
energetického využívání.

Ing. MARtIn JAhn, MBA
Dosavadní viceprezident Svazu 
průmyslu a dopravy České repub-
liky je členem představenstva pro 
prodej a marketing ve společnosti 
škoda Auto. Mezi jeho priority patří 
prohloubení spolupráce průmyslu 
a veřejného sektoru v oblasti VaVai. 
Jeho cílem je také zvýšení flexibility 
trhu práce, úspěšné provedení členské 
základny procesem transformace 
směrem k nízkouhlíkové ekonomice, 
zlepšení postavení SP ČR na úrovni 
EU, propagace tuzemského průmyslu 
na nových trzích a obecně zlepšení 
podnikatelského prostředí v ČR.

RADEK šPIcAR, M. Phil.
Je viceprezidentem Svazu průmyslu 
a dopravy ČR od roku 2011. V mi-
nulosti zastával pozici náměstka 
místopředsedy vlády pro ekonomiku. 
Pracoval také jako ředitel vnějších 
vztahů ve společnosti škoda Auto. 
Dlouhodobě má na Svazu v gesci 
oblast hospodářské politiky a pod-
pory exportu. Druhé oblasti se 
chce věnovat i v novém funkčním 
období. V souvislosti s předsednic-
tvím ČR v Radě EU zastává v letech 
2022–2023 funkci viceprezidenta 
BusinessEurope. Mezi priority řadí 
další získávání nových členů, export, 
prosazování nutných reforem trhu 
práce a také posilování pozice Svazu 
na evropské úrovni.
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VAlNá hROMADA SVAZU PRůMySlU A DOPRAVy ČR ZVOlilA OSM ČlENů PřEDStAVENStVA. 
POPRVé V NěM ZASEDNOU tOMáš KOlář, DANiEl URBAN A tOMASZ WiAtRAK. ZBýVAJíCí DVA 
ČlENy KOOPtOVAli ZVOlENí ČlENOVé NA PRVNíM SEtKáNí PřEDStAVENStVA.

SEZnAMtE SE S nOVýMI ČLEnY PřEDStAVEnStVA 

Ing. JIří hOLOUBEK
V roce 2014 se stal členem 
představenstva Svazu průmy-
slu a dopravy České republiky. 
Je prezidentem Elektrotech-

nické asociace České republiky. Nadále se chce aktivně podí-
let na digitální transformaci českého průmyslového prostředí. 
Chce propagovat nové obchodní modely a aktivně spolu-
pracovat na tvorbě ekosystémů digitálních služeb spojených 
s průmyslovými produkty, propojovat management energií 
ve firmách s ostatními digitálními agendami. 

Ing. EDUARD PALíšEK, 
Ph.D., MBA
Členem představenstva Svazu 
průmyslu a dopravy ČR je 
od roku 2015. Od roku 2010 

zastává pozici generálního ředitele skupiny Siemens v Čes-
ké republice a odpovídá za řízení celé skupiny. Jeho hlavní 
prioritou jsou inovace, které považuje za klíč k dosažení 
konkurenceschopnosti českých firem a které jsou úzce 
spjaty s výzkumem a vývojem. Důležité jsou také digitální 
technologie, které podstatným způsobem zkracují inovační 
cyklus a současně zvyšují rychlost, flexibilitu, kvalitu, efek-
tivitu, bezpečnost a odolnost celého výrobního procesu. 

Ing. tOMáš KOLář, MBA
Od roku 2010 je CEO ve 
společnosti linet a od roku 
2016 liNEt Group SE. Vel-
mi rád přenese řadu poznatků 

a zkušeností, které získal během své praxe, do fungování 
Svazu průmyslu a dopravy ČR. Věří, že má co nabídnout 
i vzhledem k úspěšnému příběhu společnosti linet, který 
ukázal, že i český výrobce může vybudovat celosvětově 
fungující obchodní síť.

Ing. JAn RýDL, MBA
Generální ředitel a člen 
správní rady tOS Varnsdorf 
a prezident Svazu strojíren-
ské technologie. Mezi jeho 

priority patří řešení témat nastolených na jednání tripar-
tity, pomoc při koncipování plánu podnikatelských misí, 
návrhy kroků na snížení byrokratické zátěže a způsobů 
vedoucích k efektivní alokaci evropských dotací. Rád by se 
také zapojil do problematiky vzdělávání a školství, kohezní 
politiky a regionálních disproporcí. V představenstvu SP 
ČR působí již druhé volební období.
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Mgr. DAnIEL URBAn
Je předseda představenstva 
Ocelářské unie. Jeho prio-
ritou je usilovat na národní 
i evropské úrovni, aby zelená 

transformace průmyslu byla organická, realistická a nákladově 
efektivní. Chce upozorňovat na potřebu dostatku času na rea-
lizaci investic, zralé a efektivní technologie, cenově dostupnou 
bezemisní elektrickou energii a infrastrukturu. Je nepřítelem 
byrokracie, která neúměrně zatěžuje menší firmy. 

Ing. BOhDAn WOJnAR
Jako dlouholetý člen předsta-
venstva škoda Auto působil 
v představenstvu SP ČR 
v letech 2014 až 2021. V součas-

nosti pracuje jako konzultant pro významné společnosti v České 
republice. Chce přispět k vytvoření společného průmyslového 
plánu České republiky, který stojí na pevných základech ener-
getické a surovinové odolnosti. Společně s řadou potřebných 
změn v oblasti flexibilního a kompetentního trhu práce je jeho 
hlavní prioritou zvyšování udržitelné konkurenceschopnosti 
národního průmyslu a využití potenciálu České republiky. 

Ing. PEtR JOnáK
Členem představenstva Svazu 
průmyslu a dopravy od roku 
2015. Je rovněž členem Rady 
vlády pro udržitelný rozvoj. 

Pracoval jako novinář ČtK v Praze a Bruselu, následně 
pracoval ve škoda Auto, skupině BXR a ve společnostech 
Coca-Cola a t-Mobile. Nyní působí jako ředitel vnějších vzta-
hů a udržitelnosti společnosti Sazka. Podílel se na strategiích 
konkurenceschopnosti ČR a byl členem Národní ekonomické 
rady vlády. V oblasti udržitelnosti chce prosazovat rozumnou 
legislativu podporující konkurenceschopnost a chce také po-
moci členské základně s osvětou, co firmy v oblasti ESG čeká. 
Na představenstvu SP ČR dne 13. června 2023 byl zvolenými 
členy kooptován do pozice člena představenstva. 

tOMASZ WIAtRAK, MBA
Od roku 2019 je předsedou 
představenstva a generálním 
ředitelem rafinérské a petro-
chemické skupiny ORlEN 

Unipetrol. K fungování Svazu průmyslu a dopravy ČR 
chce přispět zejména v oblastech transformace chemického 
a energeticky náročného průmyslu, využití vodíku, rozvoje 
oběhového hospodářství a intenzivnější spolupráce průmyslu 
a akademické sféry v oblasti výzkumu, vývoje a vzdělávání. 

Mgr. MARtIn WIchtERLE
Dosavadní člen představen-
stva Svazu průmyslu a do-
pravy ČR zastává statutární 
pozice v holdingu Wikov 

industry a sklářských firmách Bomma a Rückl. Zaměřit se 
chce na podporu konkurenceschopnosti českého průmyslu, 
podporu vědy a výzkumu a transfer těchto oborů do apli-
kované sféry. Zároveň chce prosazovat postupné budování 
národního brandu. Důležitost klade i na podporu kreativi-
ty při tvorbě nových průmyslových produktů.

Ing. LUBOš PAVLAS
Prezident a CEO skupiny 
Sev.en a člen představenstev 
společností skupiny. Členem 
představenstva Svazu průmyslu 

a dopravy je od roku 2011. V minulosti působil v expertních 
a manažerských pozicích zejména v teplárenství, ve výrobě, 
v distribuci a obchodu s elektrickou energií a zemním plynem 
a povrchové těžbě uhlí. i nadále se chce zaměřovat na podmín-
ky pro podnikání především v energetice a těžebním průmyslu 
či podporu exportu. Podílí se na řízení podnikatelských aktivit 
skupiny Sev.en i v zahraničí, může proto přispět k formování 
vize českého průmyslu umožňující jeho pronikání na trhy mimo 
ČR. Na představenstvu SP ČR dne 13. června 2023 byl zvolený-
mi členy kooptován do pozice člena představenstva. 
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fiRMáM OD ČERVNA ZJEDNODUší PAtENtOVáNí SyStéM JEDNOtNé 
PAtENtOVé OChR ANy. PlAtí V SEDMNáCti ZEMíCh EU.

POČEt UDěLEných PAtEntŮ  
V ČR SE PROPADL nA DESEtILEtÉ DnO

Počet udělených nebo validovaných 
patentů na území Česka už tři roky 

setrvale klesá. loni Úřad průmyslo-
vého vlastnictví ČR udělil či validoval 
5 076 patentů, což je přibližně o tři 
tisíce méně než v dosud rekordním roce 
2019, jak uvádí data Českého statistic-
kého úřadu. Přes 92 procent patentů 
náleží zahraničním přihlašovatelům 
prostřednictvím Evropských patentů 
validovaných pro ČR. 

České subjekty obdržely 355 patentů. 
Nejvíce z nich, přesně 166, získaly 
firmy, ze kterých bylo 81 procent 
domácích. Veřejným vysokým školám 
bylo uděleno téměř sto patentů a Aka-
demii věd ČR 26 patentů. U veřejných 
institucí jsou důležitým ukazatelem 
příjmy z licenčních poplatků, tedy jak 
své vynálezy umí zpeněžit. V roce 2021 
získal akademický sektor za licence 
k patentům 2,8 miliardy korun, přičemž 

většina z těchto příjmů náleží Ústavu 
organické chemie a biochemie AV ČR. 

DŮVODY níZKÉhO POČtU PAtEntŮ
Celkově Česko dlouhodobě patří mezi 
málo patentující země, jejíž příjmy z li-
cencí jsou nízké. A to i přesto, že jsou 
sazby poplatků za udržování patentů 
v Česku jedny z nejnižších v Evropě. 
Pokles udělených patentů je dán několi-
ka faktory. 

V poslední době přihlašovatelé v Ev-
ropě čekají na udělení evropských paten-
tů s jednotným účinkem, jejichž zavedení 
nabralo několikaleté zpoždění. České po-
bočky zahraničních firem také mají ten-
denci přihlašovat patenty přes své ma-
teřské společnosti, což je kvůli jednotné 
správě pochopitelné. V akademické obci 
se zase projevuje vliv změny hodnocení 
výzkumných organizací, již není tlak na 
počet výsledků, včetně patentů. 

nOVý SYStÉM OchRAnY
Systém jednotné patentové ochrany 
a činnost Jednotného patentového 
soudu začaly platit teprve od letošního 
1. června. tyto patenty mají stejný úči-
nek ve všech zúčastněných členských 
státech. lze je jednotně omezit, převést 
nebo zrušit. Zjednoduší se udržová-
ní patentů v platnosti, protože jejich 
majitelé budou platit jednotný roční 
udržovací poplatek Evropskému pa-
tentovému úřadu. Nový soudní systém 
také u těchto patentů zjednoduší vedení 
sporů. V případě porušení patentu 
bude moci jeho majitel vést soudní spor 
u jediného soudu.

Česko i na doporučení Svazu 
průmyslu Dohodu o Jednotném pa-
tentovém soudu zatím neratifikovalo. 
Čeští uživatelé i tak budou moci získat 
jednotný patent, který sice nebude platit 
na území ČR, ale ochrání jejich duševní 
vlastnictví v 17 dalších zemích EU, jako 
je Německo či Rakousko.

Svaz průmyslu se také angažuje 
v debatách o patentové harmonizaci 
mezi EU, USA a Japonskem (Substan-
tive Patent law harmonisation). Zde 
zastává postoj, aby harmonizace vedla 
k dostatečné právní jistotě a zamezilo se 
nákladným soudním sporům. to sice 
obnáší přijetí prvků využívaných mimo 
Evropu, ale zároveň by měl díky spolu-
práci vzniknout soubor pravidel, která 
ochrání přihlašovatele i třetí strany. 

(Jan Proksch,  

manažer pro výzkum, vývoj a inovace)
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SVAZ PRŮMYSLU A MASARYKOVA UnIVERZItA 
PROPOJUJí fIRMY S VýZKUMníKY
BUSiNESS RESEARCh fORUM 2023 PřEDStAVilO SPOlUPRáCi MEZi AKADEMiCKýM 
A SOUKROMýM SEKtOREM i UPlAtNěNí VěDECKO-VýZKUMNýCh VýSlEDKů V PRAXi.

Jedním z významných zástupců 
propojení businessu a transfe-

ru technologií byl na dubnovém 
veletrhu v prostorách CEitEC 
Masarykovy univerzity v Brně i Svaz 
průmyslu a dopravy ČR. Svaz průmy-
slu dlouhodobě prosazuje usnadnění 
spolupráce firem a vysokých škol 
a poskytuje informace o možnostech 
této spolupráce, která je prospěšná 
pro obě strany. „Jsem přesvědčena, 
že spolupráce Masarykovy univerzity 
se Svazem průmyslu a dopravy ať už 
napřímo nebo prostřednictvím jed-
notlivých firem může pomoci nejen 
škole, ale hlavně jejím studentům 
a absolventům, aby byli připraveni na 
uplatnění v dynamicky se měnícím 
moderním světě,“ řekla na fóru Mi-
lena Jabůrková, viceprezidentka SP 
ČR pro digitální ekonomiku a vzdě-
lávání. Zároveň vyzdvihla výbornou 
spolupráci s Masarykovou univerzi-
tou, a to zejména v oblasti legislativy 

a transferu technologií. také pouká-
zala na pozitivní ohlasy z komerč-
ního prostředí ke stanovisku MU 
k používání umělé inteligence.

VZáJEMná SYMBIÓZA
Díky výzkumu na vysokých školách 
můžou firmy produkovat výrobky 
s co nejvyšší přidanou hodnotou. 
i podle průzkumů Svazu průmyslu 
a dopravy ČR si firmy spolupráci 
s vysokými školami čím dál více 
pochvalují. Co nejvíce tuto spoluprá-
ci zintenzivnit a zkvalitnit je i cílem 
Centra pro transfer technologií MU 
(Ctt), které Business Research 
forum organizuje. „Snahou letoš-
ního ročníku bylo nejen představit 
příležitosti pro spolupráci, ale pre-
zentovat i partnery fakult a podobu 
již úspěšných spoluprací tak, aby 
mohly být inspirací pro další, kteří 
o případném propojení s univerzitou 
teprve uvažují,“ uvedla Eva Janouš-
kovcová, ředitelka Ctt. Konkrét-
ní příklad a benefity vzájemného 
propojení představil viceprezident 
pro technologie společnosti Progress 
Pavel Minařík: „Spolupráce firmy 
a univerzity umožňuje firmě inovo-
vat produkty nad rámec toho, co by 
dokázala sama, a univerzitě to dává 
možnost komerčně uplatnit výsledky 
výzkumu a vývoje.“

Celý program akce završilo slav-
nostní udílení cen MUNi innova-
tion Award, oceněním inovačních 
počinů zaměstnanců a studentů 
MU. „Když člověk něco v laboratoři 

vymyslí a zavede u sebe na pracovi-
šti, je těžké proniknout i do dalších 
laboratoří a rozšířit to, o čem si 
myslí, že má potenciál. V tomto je 
spolupráce s komerční sférou velmi 
potřebná,“ doplnily závěrem Karla 
Plevová a Veronika Navrkalová, lau-
reátky, které získaly ocenění za vývoj 
diagnostického nástroje lyNX pou-
žívaného v hematoonkologii.

(CTT MU)  

Díky výzkumu na vysokých školách mohou 
firmy produkovat výrobky s co nejvyšší 
přidanou hodnotou. 
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EVROPA BY MěLA PRODUKOVAt 
VícE StRAtEgIcKých SUROVIn
EU ChCE SNížit SVOU ZáViSlOSt NA DOVOZU StRAtEGiCKýCh SUROViN. 
ZAJiStit tO Má NAříZENí O KRitiCKýCh SUROViNáCh.

Poptávka po kritických surovinách 
v budoucnu výrazně poroste. 

Světová banka odhaduje, že do roku 
2050 by mohla být až šestkrát vyšší 
než dnes. EU je u strategických 
surovin výrazně závislá především 
na Číně. V současné době odtud 
například dováží 97 procent spotře-
by hořčíku a prakticky veškeré těžké 
kovy vzácných zemin.

Evropská komise proto přišla 
s návrhem nařízení o kritických 
surovinách, které by mělo zajistit 
větší odolnost EU a snížit unijní 
dovozní závislost. Nově ze sezna-
mu kritických surovin vyčleňuje 
šestnáct strategických surovin se 
zásadním významem pro ekologic-

ké a digitální ambice Evropy i pro 
obranné a kosmické aplikace. Na-
řízení začleňuje seznamy kritických 
i strategických surovin do práva EU, 
stanoví čtyřletý cyklus jejich revize 
a především referenční hodnoty pro 
unijní kapacity v celém strategickém 
dodavatelském řetězci surovin a pro 
diverzifikaci dodávek do roku 2030. 

PřEhnAnÉ cíLE 
Do budoucna by se na území EU 
mělo těžit aspoň 10 procent ze 
spotřeby strategických surovin. 
Snaha EK zlepšit přístup evropské-
ho průmyslu k důležitým kovům 
a zjednodušit povolovací řízení pro 
inovativní a zelené projekty na úze-
mí EU je krok správným směrem, 
nicméně konkrétní strategické cíle 
nejsou nastaveny adekvátně. V se-
znamech strategických a kritických 
surovin chybí železný a ocelový šrot 
a další šrot s obsahem strategických 
surovin, nikl a výrobky z něj a také 
hliník a jeho slitiny. 

Pochybnosti lze mít také ohledně 
cíle, aby 15 procent strategických 
surovin každý rok pocházelo z re-
cyklace na území EU. V dohledné 
době nemusí být v EU dostatečné 
množství vhodného recyklátu ani 
recyklačních kapacit. Komise se tady 
navíc pouští do duplicitní regulace. 
Jedním z významných zdrojů recy-
klovaného kobaltu budou baterie. 
Specifický cíl pro jejich recyklaci už 
ale stanovuje nařízení o bateriích, 
které se nyní novelizuje.

Přehnaný se jeví také cíl, aby se 
40 procent spotřebovaných strate-
gických materiálů produkovalo na 
území EU. V podstatě to odporuje 
dlouhodobé strategii lokalizace výro-
by a může být vnímáno jako ochuzo-
vání států, kde se tyto suroviny těží, 
o výrobu s vyšší přidanou hodnotou.  

Z jedné zdrojové země mimo 
EU by mělo podle návrhu nařízení 
pocházet maximálně 65 procent 
dovozu každé z vymezených strate-
gických surovin. Místo podobných 
stropů by ale bylo smysluplnější do-
jednat vzájemně výhodné podmínky 
obchodu, například v dohodách 
o volném obchodu.  

JEDnODUšší PROcESY
Svaz průmyslu a dopravy ČR podpo-
ruje snahu Komise o rozšíření domá-
cí těžby strategických kovů. Upo-
zorňuje ovšem, že rychlé posílení 
těžebních a zpracovatelských kapacit 
bude narážet na složité povolovací 
procesy. V některých aspektech bude 
proto nutné návrh nařízení změnit. 
Jeho smyslem musí být zejména 
podpora firem, aby byly schopny 
kritické suroviny zajistit, a podpora 
vývoje nových, alternativních mate-
riálů, které do budoucna sníží rizika 
plynoucí ze závislosti na konkrétních 
dodavatelských zemích.  
(Olga Rozsívalová,  

manažerka pro EU a mezinárodní organizace)
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MODERNí SPOlEČNOSti ČElí MNOhA VýZVáM, KtERé JSOU SPOJENy S RyChlýM 
VýVOJEM tEChNOlOGií, ZMěNOU tRADiČNíCh PRACOVNíCh POStUPů 
A ZVyKlOStí. ČEPS V tOMtO PříPADě NENí VýJiMKOU. 

Jedním ze zásadních témat digitali-
zace se stal BiM. Building infor-

mation Modeling / Management, 
v tuzemsku překládáno jako „infor-
mační modelování / management 
staveb“, je evoluční proces využitelný 
v celém životním cyklu budovy. Při 
něm je nutné vytvořit nejen 3D repre-
zentaci stavby, ale především digitali-
zovat potřebná data o stavbě, procesy 
a pravidla se správou dat spojená. 
Ve své podstatě jde o metodu tvorby 
a nakládání s informacemi založenou 
na strukturovaném modelu stavby. 
Klíčovou složkou takového procesu je 
zadání, konkrétně poté definice gra-
fického a hlavně informačního detai-
lu, který se nadále využije při realizaci 
či správě majetku společnosti.

tVORBA StRAtEgIE A DEfInIcE 
JASných cíLŮ
Celá snaha o BiM transformaci 
začala tvorbou strategie a definicí 
jasných cílů. Vznikl Program BiM, 
který je rozdělen do projektů řešících 
jednotlivá témata digitální BiM 
transformace:

■  Předání dat (z projektové doku-
mentace do systémů pro správu 
majetku ČEPS)

■  Projektování 
■  Společné datové prostředí (CDE)
■  Územní problematika, GiS, Digi-

tální technická mapa
■  Digitální dvojče
■  Správa neenergetického majetku
■  Nákup a realizace (výběrová řízení, 

stavební deník apod.)

Základním kamenem rozvoje sta-
veb je projektová dokumentace. Bez 
ní by výstavba přenosové soustavy 
nebyla možná. Proto se stalo téma 
projektování hlavní motivací první 
části digitální transformace BiM. 
informační modelování v oblasti 
projektování staveb je téma po celém 
světě. Stejně jako posun z rýsova-
cích prken za monitory počítačů je 

dalším přirozeným krokem přechod 
z 2D čárového projektování do 
databázového projektování a tvorby 
3D informačních modelů. ČEPS 
vidí v této oblasti velkou příležitost 
a v rámci energetiky na našem území 
je průkopníkem. 

SPRáVA EnERgEtIcKÉhO 
A nEEnERgEtIcKÉhO MAJEtKU
Je mnohem snazší spravovat výsledný 
BiM projekt než klasické papíro-
vé dokumentace. i proto je dalším 
přirozeným krokem Programu BiM 
správa majetku. ta je interně roz-
dělena do dvou úrovní: energetické 
(vedení, rozvodny) a neenergetické 
(administrativní budovy). toto dělení 
je přirozené a vychází ze strategie 
a analýz. Každé z těchto odvětví kla-
de jiné požadavky na správu majetku, 
a proto jsou drženy nezávisle v rámci 
programu.

Skončit pouze u BiM by ale bylo 
málo. Nedílnou součástí je GiS – 
Geografický informační systém, kte-
rý je klíčovou komponentou v rámci 
digitalizace územní problematiky, ať 
už se jedná o předávání dat do digi-
tální technické mapy či spolupráce 
s projektanty liniových staveb. 

Jak ale zajistit, aby vše fungovalo? 
Vývoj na všech úrovních vždy potře-
boval standardizaci a u digitalizace 
to platí o to více. Nutnost vytvoření 
vlastních standardů a požadavků na 
projekty či správu majetku je záro-
veň odpovědí na úspěšnou digitální 
transformaci.

(PR článek)

DIgItáLní tRAnSfORMAcE BIM V ČEPS

D I G I T a l I z a c E

o spolEčnosTI

Společnost ČEPS je výhradním 
provozovatelem přenosové sou-
stavy	ČR,	která	tvoří	páteřní	síť	
elektrizační	soustavy.	Zajišťu-
je bezpečný a spolehlivý pře-
nos elektřiny od výrobců k dis-
tributorům a rovnováhu mezi 
výrobou a spotřebou elektric-
ké energie, která je nezbytným 
předpokladem fungování elek-
trizační sítě. Dále spolupracu-
je s ostatními provozovateli pro-
pojených přenosových soustav 
v Evropě a přispívá k rozvoji trhu 
s elektřinou. ČEPS, a. s., udržu-
je, obnovuje a rozvíjí 44 rozvo-
den se 79 transformátory a trasy 
vedení velmi vysokého a zvláště 
vysokého napětí o celkové délce 
přibližně 5 800 kilometrů.
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VLáDní nOVELA StAVEBníhO ZáKOnA BYLA 
PO VýRAZných úPRAVách SchVáLEnA
SVAZ PRůMySlU SE ZASADil O ZKVAlitNěNí NOVEly StAVEBNíhO ZáKONA, 
ZJEDNODUšENí POVOlOVáNí A ZMěNU PříSlUšNOSti NěKtERýCh StAVEB. 

Česko má v mezinárodním srovná-
ní jedny z nejsložitějších a nej-

delších povolovacích procesů, což 
hlavně v dnešní složité době brzdí 

investice i ekonomický rozvoj. Bo-
hužel se stav dlouhodobě s výjimkou 
Rekodifikace a nového stavebního 
zákona spíše zhoršoval.

Vládní novela stavebního zá-
kona byla původně v řadě aspektů 
výrazným zhoršením oproti Rekodi-
fikaci schválené v minulém volebním 
období. Proto se Svaz průmyslu 
a dopravy ČR zapojil do Platformy 
pro zdravý stavební zákon, kde spolu 
s ostatními organizacemi a odborní-
ky prosazoval zjednodušující úpravy. 
Naštěstí si byla vláda nedostatků 
vědoma a na úpravách se Svazem, 
jeho členy a celou Platformou spolu-
pracovala.

Vláda vyslyšela kritiku Svazu a zajistila 
alespoň sloučení všech závazných 
stanovisek, pokud EIA není třeba, nebo 
byla provedena předem, do jednoho 
koordinovaného. To je oproti dnešku stále 
významný pokrok.

U klíčových pozměňovacích návr-
hů byl SP ČR ve Sněmovně úspěšný. 
Prošly úpravy povolování u technic-
ké infrastruktury, energetiky včetně 
změny příslušnosti staveb, liniového 
zákona, odstranění některých zbyt-
ných požadavků či povinné koordi-
nované závazné stanovisko včetně 
environmentálního stanoviska JES.

SP ČR vnímá novelu stavebního 
zákona jako politický kompromis, kte-
rý by ale přesto oproti dnešnímu stavu 
měl povolování výrazně zrychlit.

chYBěJící IntEgRAcE, ALESPOň 
KOORDInAcE 
Za SP ČR i Platformu byla původní 
Rekodifikace, která měla přinést 
nezávislou soustavu stavebních 
úřadů, lepší. Zajišťovala integraci 
všech řízení, nezávislost, jednotnost 
a odbornost rozhodování. Vláda ale 
rozhodla o návratu stavebních úřadů 
na obce a kraje. 

Vláda ovšem vyslyšela kritiku 
Svazu a zajistila alespoň sloučení 
všech závazných stanovisek (pokud 
EiA není třeba, nebo byla provedena 
předem) do jednoho koordinova-
ného, což je oproti dnešku stále vý-
znamný pokrok. Zároveň prošly dílčí 
návrhy zlepšující integraci, ať už 
možností přizvání stavebníka nebo 
úpravou řízení u liniových staveb, 
která by měla pomoci při řešení pří-
padných rozporů a chyb závazných 
stanovisek.

DESú A PříSLUšnOStI StAVEB
Dopravní a energetický stavební 
úřad (DESÚ) organizačně podřízený 
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ministerstvu dopravy, bude povo-
lovat klíčové, tzv. vyhrazené stavby. 
Smyslem je, aby pro velké a speci-
fické stavby existoval jeden úřad, 
který je bude povolovat ve spolupráci 
s odborníky, kteří je velmi dobře 
znají. tím by se odstranily základní 
chyby a průtahy, které u těchto sta-
veb vznikají. Zároveň by povolování 
mělo být jednotné. 

Aby byl DESÚ plně funkční již od 
začátku příštího roku, je potřeba, aby 
měl dostatečný počet odborníků, pro-
tože na něj přejde většina stavebních 
řízení vyhrazených staveb včetně těch 
probíhajících. takže hlavně ze začátku 
půjde o obrovský nápor. Je třeba 
zajistit i dostatek financí, vybavení, 
organizaci úřadu a nastavit vzájem-
nou spolupráci, ať už s dotčenými 
orgány, se kterými bude DESÚ stavby 
„povolovat“, nebo s podřízenými 
krajskými stavebními úřady, pro které 
bude odvolacím orgánem. funkčnost 
DESÚ je tak pro ministerstva dopra-
vy, průmyslu a obchodu a pro místní 
rozvoj jeden z hlavních úkolů.

Změnila se rovněž příslušnost sta-
vebních úřadů u vybraných staveb. 
Například DESÚ bude posuzovat 
výrobny plynu od 1 MW či horkovo-
dy od průměru potrubí 300 mili-
metrů. Na krajské úřady spadnou 
rozhodnutí u distribuční soustavy. 
telekomunikace ovšem stále spadají 
do kompetencí obecných staveb-
ních úřadů. U nich tak stále nebude 
dostatečně zajištěna předvídatelnost 
a jednotnost rozhodování nebo 
dostatečné odborné kapacity, což je 
potřeba do budoucna řešit.

ZMěnY U tEchnIcKÉ 
InfRAStRUKtURY
Do zákona byla doplněna defini-
ce technické infrastruktury podle 
novely energetického zákona, tzv. 

lex OZE i. ta rozšířila technickou 
infrastrukturu o výrobny a zdroje 
energie, akumulaci, dobíjecí stanice 
a zásobníky plynu. Všechny tyto 
stavby budou považovány za stavby 
ve veřejném zájmu. 

Přípojky do 25 metrů k elektrické-
mu a plynovému vedení nově nebu-
dou povolení potřebovat. Umožňuje 
se vedení optické sítě v obci za přís-
ných podmínek. Mobilní sítě podpo-
řené z Národního plánu obnovy se 
budou moci povolovat rychleji.

Požadavky na umisťování staveb 
technické infrastruktury budou plat-
né pro celé Česko bez možnosti od-
chylek v rámci městských stavebních 
předpisů. U dopravní infrastruktury 
bude podmínky určovat minister-
stvo dopravy vyhláškou.

Zjednodušují se i prosté výměny 
vedení či sítí technické infrastruk-
tury. Zároveň se podařilo odstra-
nit zbytečnou administrativu, ať 
už formou nekonání závěrečných 
prohlídek u podzemních staveb 
technické infrastruktury či zrušením 
povinného dozoru projektanta u sítí 
technické infrastruktury.

DALší ZMěnY
Byly přijaty i další pozitivní změ-
ny, které by měly vyjasnit případné 
povolování staveb jaderného zařízení 
či umožnit zkrácený postup změny 
územních plánů. Prošla také úpra-
va zajišťující koncentraci námitek 

i v odvolacím řízení v prvním 
stupni, což je důležité pro zamezení 
průtahů v povolování. 

Poslanci odmítli návrhy, kte-
ré zavádějí posuzování nejasného 
rozsahu a z nejasného důvodu či ty, 
které měly rozšířit účast v povolo-
vacím řízení tak, že by se účastníci 
mohli vyjadřovat i nad rámec svého 
zákonného zmocnění. tím by v pra-
xi mohli výrazně komplikovat řízení 
obstrukcemi.

Bohužel ale byly také odmítnuty 
Svazem podporované návrhy týkající 
se dodržování lhůt u vybraných 
staveb, koordinace veřejných zájmů, 
zkrácení lhůt přezkumu či návrh 
týkající se využitelnosti půd.

Do jaké míry novely povolovací 
procesy opravdu zrychlí, se teprve 
ukáže. Klíčové budou prováděcí vy-
hlášky MMR, jejichž podoba zatím 
není známá. Rychlost povolování 
ovlivní také digitalizace a prováza-
nost všech informačních systémů, 
personální zajištění i na těch nejmen-
ších úřadech či dostatečné metodické 
vedení�

Zároveň MMR chystá další novelu 
stavebního zákona, která bude řešit 
územní plánování. S přijetím novely 
stavebního zákona tedy zdaleka prá-
ce nekončí, spíše naopak. 

(Jan Šebesta, manažer pro dopravu a investice)

p oslEchně T E sI  p oDca s T o noV ém s TaV Ebním z á Konu

V aktuální epizodě Signálů průmyslu, podcastové sérii SP ČR, diskutovali o novém 
stavebním zákonu Jan Šebesta a také Jan Kasl, předseda České komory architektů 
a bývalý pražský primátor.

https://www.spcr.cz/news/16090-podcast-sp-cr-novy-stavebni-zakon
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Zástupci pětikoalice po dlouhých 
politických jednáních představili 

jednotlivá konsolidační opatření 
s cílem snížit deficit státního roz-
počtu v příštím roce přibližně o 94 
miliard korun. tempo nárůstu dluhu 
veřejných financí patří mezi nejrych-
lejší v Evropě, a je proto pozitivní 
zprávou, že vláda přichází s konkrét-
ními kroky. 

DAňOVý RÉBUS
Přibližně třetina představené konso-
lidace, tedy okolo 31 miliard korun, 
je plánovaná na straně příjmů a je 
logické, že najít přijatelný mix daňo-
vých změn nebylo snadné. Některé 
z nich, jako například zvýšení daně 
z nemovitosti, díky které se očekává 
růst příjmů o 9 miliard korun plně ve 
prospěch státního rozpočtu, a zave-

dení její automatické valorizace, by 
se daly opřít o doporučení ekonomů 
a mezinárodních organizací. Kon-
krétně na dani z nemovitosti vybírá 
Česko jednu z nejnižších částek ve 
srovnání s ostatními zeměmi OECD. 
U jiných návrhů naopak ekonomo-
vé upozorňují na možné negativní 
dopady. Zhoršení konkurence-
schopnosti firem a vyšší náklady na 

KONSOliDACE VEřEJNýCh fiNANCí JE NUtNá. SVAZ JEDNá 
S PřEDStAVitEli VláDy S CílEM ZMíRNit NEGAtiVNí DOPADy V PRAXi.  

KOnSOLIDAČní BALíČEK VLáDY BOLí 
VícE fIRMY nEž Státní SPRáVU

Fo
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ČR
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daně mohou firmy také odradit od 
rozvoje podnikání, investic či od 
snahy zvyšovat přidanou hodnotu. 
Diskuze se zástupci firem byly při 
přípravě návrhu ze strany vlády velmi 
omezené, a proto není jasné, zda si 
kabinet uvědomuje veškeré souvislos-
ti navrhovaných změn. 

Stát MáLO šEtří
žádné zvyšování daní nemá po-
zitivní efekt na ekonomiku. Proto 
je z pohledu firem klíčové, aby se 
stát zaměřil v úsporných opatře-
ních spíše na sebe, což v někte-
rých ohledech úplně neplatí. Počet 
státních zaměstnanců se mezi lety 
2017 a 2021 zvyšoval průměrně 
téměř o 10 tisíc za rok a celkové 
prostředky na jejich platy narůsta-
ly každoročně takřka o 20 miliard 
korun. Podle konsolidačního balíčku 
se má příští rok snížit objem platů 
ve státní sféře o 2 procenta, avšak již 
v něm není uvedeno, že jen letos se 
objem platů oproti roku 2022 zvýšil 
o 7,3 procenta, v absolutní částce 
o 18 miliard korun. 

Mezi hlavní změny na straně 
příjmů se řadí zvýšení daně z příjmů 
právnických osob z 19 na 21 procent. 
to by mělo zvednout příjmy státní-
ho rozpočtu v roce 2025 přibližně 
o 22 miliard korun. Zvýšení sazby 
firmy nepoloží a přinese minimálně 
v prvních letech určité prostředky 
do státního rozpočtu. Zároveň ale 
dlouhodobě omezuje potenciál pro 
investice, tvorbu zisků v tuzemsku 
a celkovou konkurenceschopnost 
české ekonomiky. 

ZhORšEní 
KOnKUREncESchOPnOStI
Česko soutěží v řadě oblastí napří-
klad s Polskem, které již nyní láká 
investory rychlejšími povolovacími 
procesy. Česká republika si nevede 

příliš dobře v mezinárodním srov-
nání ani pokud jde o vymahatelnost 
práva nebo předvídatelnost práv-
ního prostředí. Potenciální zvýše-
ní korporátní daně tak dále ztíží 
pozici českých firem proti severnímu 
sousedovi či pobaltským státům. 
České firmy navíc nyní čelí zásadním 
změnám, jako je zelená transforma-
ce, potřebují dlouhodobě investovat 
a stát jim zvyšováním daní odebírá 
další část zdrojů. 

S vážnými překážkami se nyní 
vyrovnává zejména energeticky 
náročný průmysl, jako je hutnictví či 
sklářství, které mají v Česku dlouho-
dobou tradici. tato odvětví nyní musí 
realizovat masivní „zelené“ investi-
ce a v dalších letech budou bojovat 
o udržení konkurenceschopnosti na 
světových trzích. Jejich pozici nyní 
sráží v globálním porovnání výrazně 
dražší energie. Oceláře či skláře navíc 
poškodí jeden z bodů konsolidačního 
balíčku, a to zrušení osvobození me-
talurgických procesů od energetických 
daní. Přitom dopad tohoto opatření 
na státní rozpočet bude zanedbatelný, 
v řádu stovek milionů korun. 

PEníZE OD ZAMěStnAncŮ
Mezi rozpočtově významnější změ-
ny patří úprava zdanění na straně 
zaměstnanců. Jedná se o opětovné 
zavedení nemocenského pojištění za-
městnanců ve výši 0,6 procenta z hru-
bé mzdy, které v příštím roce vynese 
státnímu rozpočtu okolo 12 miliard 
korun. Vyšší sazba daně z příjmů 
zaměstnanců 23 procent se bude nově 
týkat příjmů nad hranicí trojnásobku 
průměrné mzdy, tedy zhruba 120 tisíc 
korun měsíčně. Zatím je tento práh 
stanoven na čtyřnásobku průměrné 
mzdy. Dopad do státního rozpočtu 
bude v řádu jednotek miliard korun 
ročně. Další peníze má státu přinést 
rušení řady daňových výjimek, jako 

je omezení slevy na manželku, pouze 
pokud pečuje o dítě do 3 let, zrušení 
tzv. školkovného, slevy na studenta, 
stanovení limitu na daňové osvo-
bození stravenek, ale také omezení 
osvobození některých nepeněžních 
benefitů zaměstnanců. 

Úprava zdanění či eliminace vybra-
ných výjimek může přinést státnímu 
rozpočtu v souhrnu jednotky miliard 
korun a jako taková je do určité míry 
pochopitelná. Nicméně Svaz průmy-
slu upozorňuje na negativní dopady 
zrušení či výrazného omezení někte-
rých daňových výjimek, osvobození, 
odpočtů a slev, které využívají za-
městnavatelé jako součást personální 
politiky. Jedná se například o posky-
tování zdravotní či sociální péče nebo 
odborné vzdělávání zaměstnanců, 
které do jisté míry nahrazují výdaje 
ze strany státu. firmy se tyto benefity 
snaží poskytovat i díky dnešnímu 
daňovému zvýhodnění. Jeho zrušení 
či výrazné omezení bude mít prav-
děpodobně za následek také výrazné 
omezení zmíněných benefitů, snížení 
kvality péče a pracovních podmínek. 
to vše při minimálním dopadu na 
státní rozpočet. 

Svaz průmyslu bude vládu i nadále 
upozorňovat na dopady a souvislosti 
jednotlivých úsporných opatření.  Při 
aktivním jednání s jednotlivými resor-
ty a v průběhu legislativního procesu 
bude Svaz prosazovat své připomínky 
a pokusí se předejít praktickým pro-
blémům u některých problematických 
bodů konsolidačního balíčku. 

 (Milan Klempíř,  

manažer pro ekonomiku, daně a finance)

Přečtěte si celé stanovisko Svazu 
ke konsolidačnímu balíčku

Počet stát-
ních za-
městnanců 
se mezi lety 
2017 a 2021 
zvyšoval 
průměrně 
téměř o 10 
tisíc za rok 
a celkové 
prostředky 
na jejich 
platy narůs-
taly každo-
ročně takřka 
o 20 miliard 
korun.

https://www.spcr.cz/aktivity/stanoviska/16096-stanovisko-ke-konsolidacnimu-balicku
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Vláda nemusí s revizí spěchat. 
Mnohem důležitější je mít robustní 
analýzy a řádně projednat jednotlivé 
varianty, jelikož nová SEK a ostatní 
strategické dokumenty budou mít 
v nejbližších letech významný dopad 
nejen na energetiku, ale také na 

VláDA SChVálilA VýChODiSKA AKtUAliZACE StátNí ENERGEtiCKé KONCEPCE 
A DAlšíCh StRAtEGiCKýCh DOKUMENtů – VNitROStátNíhO PláNU V OBlASti 
ENERGEtiKy A KliMAtU A POlitiKy OChRANy KliMAtU. 

PRIORItOU nOVÉ Státní EnERgEtIcKÉ 
KOncEPcE MUSí Být KOnKUREncESchOPnOSt

Vláda spustila aktualizaci Státní ener-
getické koncepce (SEK), zásadního 

dokumentu, který by měl vytvořit 
mantinely pro budoucí směřování 
české energetiky. Vrcholovými cíli státu 
dle východisek mají být a) bezpečnost 
dodávek, b) konkurenceschopnost 
a sociální přijatelnost, c) udržitelné 
nakládání s energiemi a udržitelný en-
vironmentální rozvoj. Koncepce bude 
muset vzít v úvahu cíle stanovené na 
úrovni Evropské unie balíčkem fit for 
55, tedy tempo snižování skleníkových 
emisí, zvyšování podílu obnovitelných 
zdrojů či zvyšování energetických 
úspor a celkové dosažení klimatické 
neutrality do roku 2050.

Svaz průmyslu a dopravy ČR se 
bude na přípravě koncepce a návaz-
ných dokumentů podílet. Předseda 
Expertního týmu pro energetiku 
a klimatickou změnu Daniel Beneš je 
členem Platformy k aktualizaci SEK. 
Její první zasedání se uskutečnilo na 
začátku května. 

StABILní DODáVKY EnERgIE
Svaz na jednání zdůraznil, aby vláda 
práce na aktualizaci SEK řádně kon-
zultovala s průmyslem, a to jak výsled-
ky modelování jednotlivých scénářů, 
tak i vstupy pro samotnou revizi 
dokumentů. Z pohledu průmyslu je 
klíčové zajištění ekonomické efek-
tivnosti a zároveň potřebné stability 
dodávek energie, aby byla zachována 
konkurenceschopnost ČR. 

průmysl, dopravu a celou českou eko-
nomiku. Vláda by chtěla mít aktuali-
zaci hotovou ve druhé polovině roku 
2024. Dosavadní energetická koncep-
ce platí od roku 2015 a její příprava 
a schvalování zabraly několik let.

šIRší POJEtí UDRžItELnOStI
Svaz souhlasí s dosavadním vyme-
zením tří hlavních strategických cílů 
(bezpečnost dodávek, konkurence-
schopnost, udržitelnost). K nim ale 
vláda musí přistupovat vyváženě. 
Udržitelnost Svaz průmyslu vnímá 
nejen ve smyslu snižování emisí 
skleníkových plynů, ale i ve smy-
slu zabezpečení cenově dostupné 
a udržitelné energie pro obyvatelstvo 
a průmysl. 

Zabezpečení cenově dostup-
né energie ve srovnání s okolními 
zeměmi je pro Svaz klíčovou priori-
tou. Stejně jako stabilita a soběstač-
nost v dodávkách, aby nedocházelo 
k nucenému odstavování spotřeby. 
V úvahu vláda musí vzít také celko-
vou cenovou konkurenceschopnost 
českého průmyslu a ekonomiky v glo-
bálním měřítku. Z pohledu bezpeč-
nosti by se SEK měla podle Svazu za-
bývat i otázkami diverzifikace zdrojů 
a posilování energetické nezávislosti 
a zajištěním nejen samotných komo-
dit, ale i přepravních tras a soustav.

(Zuzana Sádlová, manažerka pro energetiku)

V y bR a né cílE noV é sEK

■  Udržet závislost na dovozu 
energie pod 70 % spotřeby pri-
márních energetických zdrojů 
do roku 2040.

■  Zajistit určitou míru soběstač-
nosti ve výrobě elektřiny.

■  Posilovat energetickou 
soběstačnost domácností 
a firem instalací OZE.

■  Snižovat energetickou nároč-
nost ekonomiky.

■  Udržet podíl výdajů domácností 
na energie pod 10 % celkových 
výdajů.

■  Dosáhnout a udržet konečné 
ceny elektřiny a plynu pod 
průměrem EU.

■  Odstranit technické a administ-
rativní bariéry pro rozvoj OZE.

■  Dosáhnout klimatické neutrality 
ČR do 2050.

■  Utlumit využití uhlí pro výrobu 
elektřiny do 2033.

■  Dekarbonizovat teplárenství.

Zdroj: Východiska aktualizace SEK, MPO
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V DUBNU SKONČilO PO VíCE NEž ROCE A Půl SChVAlOVáNí ČáSti BAlíČKU fit fOR 55, 
KtERá UPRAVUJE EMiSE SKlENíKOVýCh PlyNů. 

EU SchVáLILA ČáSt PříSněJších 
cíLŮ PRO OchRAnU KLIMAtU

Emise skleníkových plynů, které 
vypouštějí odvětví zahrnutá do 

systému obchodování s emisními 
povolenkami (EtS), musí do roku 
2030 klesnout o 62 procenta proti 
roku 2005. tento nový a vyšší cíl 
stanovuje novela směrnice o emisním 
obchodování, kterou v dubnu schvá-
lily Rada Evropské unie a Evropský 
parlament. 

Povinnost kupovat emisní povo-
lenky se podle novely bude vztahovat 
na větší okruh znečišťovatelů než 
dnes. Zrychlí se také tempo snižo-
vání emisí v jednotlivých letech. 
Vybraná odvětví, která dosud byla 
chráněna bezplatným přidělováním 
povolenek, o povolenky zdarma 
postupně přijdou. 

Schválený text nově počítá se zpo-
platněním emisí z vytápění budov 
a silniční dopravy (tzv. EtS ii), což 
má motivovat k přechodu na čistší 
paliva v dopravě a narovnat situ-
aci v sektoru budov, kde nyní část 
spotřebované energie na vytápění 
cenu emisí zahrnuje a část nikoliv. 
Vybrané prostředky z prodeje povo-
lenek v EtS a EtS ii budou sloužit 
na financování přechodu na čistší 
technologie v rámci Modernizačního, 
inovačního a nově zřízeného Sociál-
ního klimatického fondu.

UhLíKOVÉ cLO  
A úSPORY EnERgIE
Evropské firmy, které čelí kvůli 
nákupu emisních povolenek lev-
nější konkurenci ze zemí, kde se za 

E n E R G E T I K a

skleníkové emise neplatí, bude nově 
chránit mechanismus pro uhlíkové 
vyrovnání na hranicích (CBAM). 
tzv. uhlíkové clo budou muset při 
vstupu na evropský trh zaplatit 
dovozci vybraných produktů, na 
jejichž výrobu se v EU vztahuje 
systém obchodování s povolenkami. 
Z počátku se bude jednat o dováže-
nou elektřinu, hnojiva, železo, ocel, 
hliník, cement a výrobky z nich. 
Výše cla bude rozdílem mezi cenou 
emisí uhlíku v zemi výroby a cenou 
povolenky v EU.

V březnu se evropské instituce 
dohodly na znění směrnice o ener-
getické účinnosti (EED), která 
zvyšuje celkový cíl pro energetické 
úspory i dílčí roční cíle pro snižování 
spotřeby energie. to se neobejde bez 
zapojení všech sektorů. Již nyní je ze 
strany státu citelný tlak na průmysl, 
aby pomohl Česku tyto cíle naplnit. 
řada podniků už k úsporným opat-

řením přistoupila sama kvůli vyso-
kým cenám energií.

PRácE nA BALíČKU POKRAČUJí
Jasnější obrysy získala díky březno-
vé předběžné dohodě evropských 
institucí směrnice o obnovitelných 
zdrojích energie (RED). ta zvýší 
cíl pro podíl obnovitelných zdrojů 
na hrubé konečné spotřebě ener-
gie v roce 2030 z aktuálních 32 na 
42,5 procenta. Do trialogu v březnu 
vstoupila směrnice o energetické 
náročnosti budov (EPBD), kde jsou 
zatím pozice Parlamentu a Rady 
dosti vzdálené a uzavření dohody lze 
předpokládat spíše až v posledním 
kvartálu letošního roku.

Zástupci průmyslu dlouhodobě 
opakují, že klimaticko-energetická 
pravidla se mění příliš často, což 
vede k nejistotě firem a komplikuje 
jim dlouhodobé plánování. Balíček 
fit for 55 by proto měl pravidla stabi-
lizovat na delší dobu. Svaz průmyslu 
bude rovněž prosazovat realistickou 
implementaci balíčku v podmínkách 
ČR, aby nepoškodila konkurence-
schopnost českých firem.

(Tomáš Trubačík,  

manažer a komunikátor pro Green Deal)

Přečtěte si více  
o balíčku Fit for 55

https://www.spcr.cz/aktivity/z-hospodarske-politiky/16022-dalsi-posun-v-castech-balicku-fit-for-55
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Až 40 procent technologií nutných 
k dekarbonizaci ekonomiky by se 

mělo do roku 2030 vyrábět v Ev-
ropské unii. takový strategický cíl 
stanovila Evropská komise v návrhu 
nařízení o průmyslu pro nulové čisté 
emise (Net Zero industry Act). Do 
prioritních technologií, v nichž by 
EU měla zvýšit soběstačnost, komise 
zařadila solární panely, větrné turbí-
ny, tepelná čerpadla, elektrolyzéry, 
bateriová úložiště či technologie pro 
zachytávání a opětovné využívání 
nebo ukládání uhlíku. 

Kromě finanční podpory by se 
tyto technologie měly dočkat také 
zjednodušení a zkrácení povolo-
vacích procesů pro jejich výrobu 
a instalaci, a to až o třetinu. Naříze-
ní o průmyslu pro nulové emise je 
mimo jiné reakcí na americký zákon 
inflation Reduction Act, který zavedl 

podporu nízkouhlíkových techno-
logií a jejich výroby na území USA. 
Spolu s tímto právním předpisem 
zveřejnila komise také návrh naří-
zení, kterým se stanoví rámec pro 
zajištění bezpečných a udržitelných 
dodávek kritických surovin.

OMEZEní tEchnOLOgIcKÉ 
nEUtRALItY
Svaz průmyslu a dopravy ČR souhla-
sí s východiskem Evropské komise, 
že pokud má Evropa být soběstačná 
v průmyslové výrobě a průmysl 
se má v EU udržet, je nutné mu 
vytvořit podmínky, aby zůstal kon-
kurenceschopný, a to i v globálním 
měřítku. Z pohledu průmyslu jde 
návrh nařízení správným směrem. 
Rozsah technologií, které pokrývá, 
ovšem Svaz považuje za nedostateč-
ný. Pokrývá pouze oblasti energetiky 
a vodíku. tím, že komise bude do-
předu vybírat technologické vítěze, 
zmizí možnost, aby se prosadila také 
alternativní technologická řešení. 
technologická neutralita je přitom 
základem pro nákladově-efektivní 
zajištění evropské dekarbonizace. 

Není jasné, zda se nařízení o prů-
myslu pro čisté emise týká celého 
dodavatelského řetězce a jsou v něm 
zahrnuty také výrobní technologie 
například pro komponenty obnovi-
telných zdrojů a nízkouhlíkových 
zdrojů (např. výroby oceli). Příkla-
dem dobré praxe může být právě 
americký inflation Reduction Act, 
který pamatuje na celé hodnotové 

řetězce, a například k vodíku se 
staví technologicky neutrálně. Pro 
SP ČR je klíčové, aby komise rozsah 
nařízení v tomto ohledu rozšířila 
a vyjasnila. 

nEJASnÉ fInAncOVání 
Za nedostatečné považuje Svaz prů-
myslu ustanovení týkající se financo-
vání. Návrh se omezil na skladování 
vodíku, výměnu informací a zjed-
nodušení povolování pro určité typy 
technologií, neřeší ale, jak zajistit 
dostatečné finanční prostředky pro 
rozvoj dekarbonizačních techno-
logií. Pokud nebude zajištěno nové 
financování, je třeba zajistit flexibili-
tu u stávajících zdrojů, aby jednotlivé 
členské státy mohly podporu nastavit 
podle svého uvážení a možností.

Z pohledu SP ČR je také důležité, 
aby se návrh zaměřoval jak na vý-
zkum nových technologií (research), 
výrobu technologií (manufacturing), 
tak i na jejich nasazení do praxe 
(deployment). Z pohledu zvýšení 
konkurenceschopnosti průmyslu jde 
jen o jedno z nutných opatření. těmi 
dalšími jsou zajištění energetické 
a surovinové bezpečnosti a odstra-
nění byrokracie, kde EU čeká ještě 
mnoho práce.

(Jan Šebesta, manažer pro dopravu a investice)

Celé stanovisko  
SP ČR zde

NáVRh NAříZENí O PRůMySlU PRO NUlOVé ČiSté EMiSE, KtERý ZVEřEJNilA 
EVROPSK á KOMiSE, MUSí Být PODlE SVAZU PRůMySlU AMBiCióZNěJší.

EU nESMí VYBíRAt tEchnOLOgIcKÉ VítěZE 
PRO cEStU K UhLíKOVÉ nEUtRALItě

Není jasné, 
zda se 
nařízení 
o průmyslu 
pro čis-
té emise 
týká celého 
dodava-
telského 
řetězce.

https://www.spcr.cz/aktivity/stanoviska/16011-stanovisko-sp-cr-k-navrhu-net-zero-industry-act
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Evropská komise chce vyššími, 
efektivnějšími a inkluzivnějšími 

investicemi podpořit kvalifikovanou 
pracovní sílu. Zapojit do toho chce 
mimo jiné i průmyslové svazy, firmy 
a poskytovatele vzdělávání. Navrhla 
proto členským státům následující 
doporučení.

náVRh DOPORUČEní RADY 
O KLíČOVých fAKtOREch 
UMOžňUJících úSPěšnÉ 
DIgItáLní VZDěLáVání 
A ODBORnOU PříPRAVU
Klíčovými faktory jsou fungující 
národní strategie a vnitrostátní cíle 
pro digitální transformaci sladěné 
s prioritami Akčního plánu digitál-
ního vzdělávání 2021–2027 a cíli na 
programu Digitální dekády EU. Mezi 
dalšími doporučeními jsou např. 
zvýšit efektivitu výdajů na konektivi-
tu, vybavení, infrastrukturu, digi-
tální nástroje a obsah, koordinovat 
postupy zadávání veřejných zakázek 
a zároveň umožnit flexibilitu vůči 
konkrétním potřebám vzdělávacích 
a školicích institucí. 

náVRh DOPORUČEní RADY 
O ZLEPšEní POSKYtOVání 
DIgItáLních DOVEDnOStí 
VE VZDěLáVání A ODBORnÉ 
PříPRAVě
Projekty Digitální kompas a Akční 
plán Evropského pilíře sociálních 
práv stanoví ambiciózní cíle na pod-
poru členských států v jejich digitální 

transformaci. Chtějí zajistit, aby 80 
procent dospělých mělo alespoň zá-
kladní digitální dovednosti a aby v EU 
bylo zaměstnáno 20 milionů iCt spe-
cialistů s větší účastí žen. Podle Rady 
je proto zásadní podporovat kvalitní, 
inkluzivní a konzistentní přístup 
k rozvoji digitálních dovedností na 
všech úrovních vzdělávání a odborné 
přípravy. Důležité je také podporovat 
digitální dovednosti od odborného po 
vysokoškolské vzdělávání a přispívat 
k náboru a udržení specializovaných 
učitelů a školitelů.

IMPLEMEntAcE PROgRAMU 
DIgItáLní ČESKO
Program Digitální Česko má tři 
pilíře: Česko v digitální Evropě, 
informační koncepce a digitální 
podniky a společnost. ČR klade na 

podporu digitalizace podniků velký 
důraz a reflektuje ji také v rámci 
Národního plánu obnovy (NPO), 
jehož projekty cílí na digitální trans-
formaci zejména malých a středních 
podniků.

Do rozvoje digitálního vzdělává-
ní investovalo ministerstvo škol-
ství díky NPO jen v loňském roce 
1,5 miliardy korun. finance směřují 
na nákup digitálních učebních po-
můcek pro žáky základních a střed-
ních škol a nákup digitálních zaří-
zení k prevenci digitální propasti. 
Všechny investice se řídily novými 
rámcovými vzdělávacími programy 
v oblasti iCt, které zavedly nový 
koncept informatiky a novou klíčo-
vou – digitální – kompetenci. i přes 
dobře nastavený směr zaměstnavate-
lé věří, že reformy v oblasti podpory 
technických a digitálních dovedností 
mohou postupovat rychleji a budou 
na ně použity prostředky z NPO, 
přičemž navržený systém realizace 
přes úřad práce nedává jistotu jejich 
efektivního využití.

(Vladimíra Drbalová, poradkyně prezidenta 

a GŘ pro mezinárodní organizace a EU)

tři ČtVRtiNy SPOlEČNOStí Z EU hláSí POtížE Při hlEDáNí PR ACOVNíKů 
S POtřEBNýMi DOVEDNOStMi. tři PětiNy DOSPělýCh By SE PROtO Měly 
DO ROKU 2030 K AžDOROČNě ÚČAStNit šKOlENí.

EVROPSKý ROK DOVEDnOStí PODPOří 
DIgItáLní VZDěLáVání

E V R o p s K ý  p R o s T o R

a Kční pl á n DIGITá lního 
V zDěl áVá ní 2021–2027

■  přizpůsobuje systémy vzdě-
lávání a odborné přípravy 
digitálnímu věku

■  zdůrazňuje význam spolupráce 
napříč odvětvími 

■  řeší problémy a příležitosti pro 
využití technologií ve vzdělávání 
a odborné přípravě související-
mi s pandemií COVID-19 

Evropské projekty chtějí zajistit, aby  
80 procent dospělých mělo alespoň 
základní digitální dovednosti a aby 
v EU bylo zaměstnáno 20 milionů ICT 
specialistů s větší účastí žen.
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Chránění jsou současní zaměstnanci včetně 
bývalých a budoucích, neúspěšní uchazeči 
o zaměstnání, dobrovolníci, OSVČ, členové 
statutárních orgánů, dodavatelé, osoby blízké 
oznamovateli a kolegové oznamovatele.

JAKé BUDOU KONKRétNí DOPADy NA fiRMy, POPiSUJE Jitk a Hlaváčková , 
POR ADKyNě GENER álNí řEDitElKy SP ČR, KtER á V lEtOšNíM ROCE OBDRžElA 
titUl PR áVNíK ROKU V K AtEGORii PR ACOVNí PR áVO.

OD SRPnA SE fIRMY MUSí PřIPRAVIt  
nA OchRAnU OZnAMOVAtELŮ

Od kdy přesně bude  
úprava platit?

Zaměstnavatelé s 50 až 250 za-
městnanci musí začít plnit povin-
nosti podle zákona nejpozději od 
15. 12. 2023. Podpisem prezidenta 
bylo ukončeno legislativní projednání 
transpozice směrnice Evropského 
parlamentu a Rady EU 2019/1937 
ze dne 23. 10. 2019 o ochraně osob, 
které oznamují porušení práva Ev-
ropské unie. Ostatní zaměstnavatelé 
musí začít plnit nové povinnosti od 
prvého dne druhého kalendářního 
měsíce následujícího po dni vyhlášení  
zákona ve Sbírce zákonů, tedy již od 
1. 8. 2023.

Pro přijímání a správu oznámení 
musí zaměstnavatel zavést vnitřní 
oznamovací  systém. Co takový 
vnitřní systém musí splňovat?
Zaměstnavatel musí  zveřejnit informaci, 
jakým způsobem lze oznámení učinit, 
například poštou, e-mailem, telefonem 
či osobně. Zaměstnavatel dále určí 
příslušnou pověřenou osobu, která se 
bude oznámeními zabývat, tedy přijímat 
je, evidovat, vyhodnocovat, prošetřovat 
a navrhovat řešení. Rozsah oprávnění 
příslušné osoby si stanoví zaměstnavatel 
sám. Kontaktní údaje příslušné osoby 
musí být rovněž zveřejněny. Příslušnou 
osobou může být jen bezúhonná fyzická 
osoba, a to zaměstnanec nebo 3. osoba. 
Není žádný požadavek na kvalifikaci. 
Zaměstnavatel není návrhem příslušné 
osoby na řešení vázán.

Jaké interní mechanismy musí 
zaměstnavatel zavést pro ochranu 
oznamovatele?
takové, které ochrání oznamovatele 
před odvetným opatřením. Systém musí 
zajistit ochranu oznamovatele. Jeho 
totožnost musí znát jen příslušná osoba. 
Součástí procesu je i informace ozna-
movateli o přijetí a výsledcích šetření 
jeho oznámení ve stanovených lhůtách.

Kdo všechno musí tento vnitřní 
oznamovací systém zavést?
Zadavatelé veřejných zakázek, vybrané 
orgány veřejné moci a zaměstnavatelé, 
kteří k 1. lednu příslušného kalen-
dářního roku zaměstnávají nejméně 
50 zaměstnanců.

Kdo přesně je chráněn jako 
oznamovatel?
Jsou to zejména zaměstnanci včetně 
bývalých a budoucích, neúspěšní 
uchazeči o zaměstnání, dobrovolníci, 
OSVČ, členové statutárních orgánů, 
dodavatelé, osoby blízké oznamovate-
li, kolegové oznamovatele.

Co se v režimu zákona oznamuje?
Jakýkoli trestný čin a závažný pře-
stupek, tj. přestupek, za který zákon 
stanoví sazbu pokuty, jejíž horní hra-
nice je alespoň 100 000 Kč, o kterém 
se oznamovatel dozvěděl v souvislosti 
s výkonem práce. 

Jak naložit s anonymními 
oznámeními?
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SVAZ PRůMySlU ZJišťOVAl DOPADy NOVEly VyhlášKy 
O PRACOVNěléKAřSKýCh SlUžBáCh DO PRAXE 
ZAMěStNAVAtElů. PRůZKUMU SE ZÚČAStNilO 211 
PRůMySlOVýCh fiREM.

Téměř dvě třetiny respondentů 
využily možnost neposílat za-

městnance na periodické pracovně-
lékařské prohlídky v kategorii 1 a 2, 
které jsou dle nové úpravy dobrovol-
né. tuto možnost naopak nevyužili 
ti, u jejichž zaměstnanců to není 
možné, z důvodu práce v noci či na 
vyhrazených technických zařízeních. 
řada firem také teprve posuzuje 
možná právní rizika, než periodické 
prohlídky zruší. Na otázku, zda fir-
mám vyhovuje, že řidiči referenti už 
nejsou zařazeni mezi práce s rizikem, 
odpovědělo 94 procent respondentů 
kladně.

šetření potvrdilo, že firmy uvítaly 
dobrovolnost a možnost rozhodnout 

se, zda zaměstnance pracující v ka-
tegorii první a druhé bez profesních 
rizik pošlou na periodickou pracov-
nělékařskou prohlídku. Pokud by byl 
zaveden stejný režim i u vstupních 
prohlídek u kategorie první, praxi by 
to velmi pomohlo. U kategorie druhé 
už je výsledek opačný, protože firmy 
chtějí znát zdravotní stav přijíma-
ného zaměstnance a nemají jistotu, 
jak by to bylo s jejich odpovědností 
v případě nemoci z povolání. Další 
výstupy z šetření týkající se katego-
rizace, profesních rizik a pracovně-
lékařských posudků poslouží pro 
jednání Svazu průmyslu a dopravy 
ČR s ministerstvy. 

(Jitka Hlaváčková, právnička SP ČR)

PRŮZKUM SP ČR: DOBROVOLnÉ 
PRAcOVněLÉKAřSKÉ PROhLíDKY 
fIRMY VítAJí 

úča s T V pRůzKumu p oDlE 
V ElIKos T I  F IRm y:

10 % malých firem  
do 50 zaměstnanců 

32 % středních firem  
s 51 až 250 zaměstnanci 

58 % velkých firem  
nad 250 zaměstnanců

Podle návrhu zákona není zaměstna-
vatel povinen anonymní oznámení 
šetřit, ale musí jej uchovat. Oznamo-
vatel je chráněn před odvetnými opat-
řeními teprve v případě, že dodatečně 
vyjde najevo jeho totožnost.

Jaké jsou lhůty v souvislosti 
s řešením oznámení?
Zaměstnavatel musí oznamovateli 
písemně potvrdit přijetí oznámení do 
sedmi dnů od jeho přijetí. Na posou-
zení důvodnosti oznámení a vyrozu-
mění oznamovateli o výsledku po-
souzení má zaměstnavatel 30 dnů ode 
dne přijetí oznámení. U složitějších 
případů může být lhůta prodloužena 
o 2x 30 dnů. Oznámení je pak také 
nutné 5 let archivovat.

V souvislosti s novým zákonem se 
zmiňuje termín „odvetné opatření“, 
o co se jedná? 
Odvetným opatřením podle zákona se 
rozumí například rozvázání pracovní-
ho poměru, snížení mzdy, nepřiznání 
osobního příplatku, udělení výtky, 
přeložení, změna pracovní doby, neu-
možnění odborného rozvoje a další.

Jaké hrozí zaměstnavateli sankce?
Přestupků, kterých se může zaměst-
navatel dopustit, je celá řada. Za 
neurčení příslušné osoby hrozí napří-
klad pokuta až do výše milion korun. 
Stejná pokuta hrozí i za nezavedení 
vnitřního oznamovacího systému či 
za uplatnění odvetného opatření vůči 
oznamovateli. Za nezveřejnění přede-
psaných informací následuje pokuta až 
do výše 400 000 korun.

Co hrozí oznamovateli za vědomě 
nepravdivé oznámení?
Jde o přestupek s pokutou maximálně 
50 000 korun.

(Ondřej Ševčík)

VyužIlI jsTE 
možnosT 

nEposílaT 
zaměsTnancE 
na pERIoDIcKé 

pRacoVně
léKařsKé 
pRohlíDKy  

V KaTEGoRII 1  
a 2, KTERé jsou 

DlE noVé úpRaVy 
DobRoVolné?

■  Ano
■  Ne

64 %

36 %
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T R h  p R á c E

i DíKy PR áCi SVAZU PRůMySlU A DOPR AV y ČR SE NOViNKy, KtERé 
BUDOU MUSEt fiRMy PlNit, PODAřilO V ýR AZNě ZMíRNit. 

nOVELA ZáKOníKU PRácE PřInESE 
ZAMěStnAVAtELŮM nOVÉ POVInnOStI

Zákoník práce prošel v uplynulých 
měsících náročnou novelizací. 

Bylo zapotřebí zapracovat požadavky 
evropských směrnic – o rovnováze 
pracovního a soukromého života 
a o transparentních a předvídatel-
ných pracovních podmínkách v EU. 

„Za zaměstnavatele podporuje-
me cíle novelizace. Je správné, aby 
byly pracovní podmínky jasně dané 
a předvídatelné. Na trhu práce ale 
chybí stovky tisíc zaměstnanců. 
i proto jsme se zasadili o to, aby 
byly povinnosti proveditelné a no-
vinky neomezily flexibilitu už tak 
napjatého trhu práce,“ vysvětluje 
Dagmar Kužvartová, ředitelka Sekce 
zaměstnavatelské Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

Svaz průmyslu a dopravy ČR jako 
sociální partner vyjednával o kon-
krétním znění s vládou, odbory 
a dalšími připomínkovými místy. fi-
nální verze je maximálním možným 
kompromisem všech stran i požadav-
ků směrnic. 

nOVInKY V hOME-OffIcE
Zaměstnanci si o home-office stále 
budou muset žádat. Nově ale, pokud 
o práci na dálku požádá rodič dětí 
mladších devíti let, těhotná žena nebo 
zaměstnanec, který pečuje o osobu 
závislou na pomoci druhých, musí 
zaměstnavatel odmítnutí písemně 
zdůvodnit. Zaměstnavatel přitom 
musí mít pro zamítnutí objektiv-
ní důvody. Mohou být provozní, 
ekonomické nebo například spočívat 

v povaze práce. Pokud by zaměstnava-
tel písemné odůvodnění zaměstnanci 
nepředal, hrozí mu pokuta až do výše 
200 tisíc korun. 

„Výsledek vnímáme jako velký 
úspěch. Ministerstvo práce v pů-
vodním návrhu počítalo, že volno 
pro pečující osoby bude nárokové, 
bez možnosti odmítnutí z vážných 
provozních důvodů. takové požadav-
ky nemá ani evropská směrnice, opět 
bychom si zbytečně sami sobě zpřís-
ňovali podmínky a nezasvěcení by 
láteřili na Evropu,“ popisuje Dagmar 
Kužvartová. 

Velké diskuze probíhaly ohledně 
náhrady nákladů práce na home-offi-
ce. ty nakonec nebudou povinné 
a bude záležet pouze na domluvě 
zaměstnance se zaměstnavatelem. 
Pokud se na náhradách domluví, 
mělo by to být zahrnuté v písemné 
dohodě, kterou bude muset zaměst-
navatel se zaměstnancem k práci na 

dálku uzavírat. „Přestože se nakonec 
podařilo, aby podmínky, které budou 
muset být smluvně upravené, nebyly 
pevně dané a zůstaly flexibilní, 
doporučujeme zaměstnavatelům, aby 
si dobře promysleli, zda není potřeba 
nějaká pravidla nastavit. Stále se jed-
ná o závislou práci, kterou zaměstna-
nec koná jménem zaměstnavatele na 
jeho náklady a na jeho odpovědnost,“ 
uvádí Dagmar Kužvartová.

Písemná dohoda může obsahovat 
například bližší určení místa nebo míst 
výkonu práce, náležitosti pracoviště, 
způsob vzájemné komunikace.

SEZnAM PRáV A POVInnOStí 
ZAMěStnAncE
Nově budou muset zaměstnavatelé 
do sedmi pracovních dnů od vzniku 
pracovního poměru předávat zaměst-
nancům písemný soupis celé řady pra-
covních podmínek. Ačkoliv takovou 
povinnost měly firmy i doposud, i když 
lhůta byla 1 měsíc, směrnice okruh 
povinných informací značně rozšířila 
a navíc budou muset tento dokument 
dostat i „dohodáři“. Seznam by měl 
obsahovat například bližší podmín-
ky místa výkonu práce, druhu práce, 
pracovní doby, rozvrhování směn nebo 
odměňování. Musí v něm být určena 
délka dovolené a zajišťování doby od-
počinku od přestávek v práci až po od-
počinek v týdnu. Zaměstnavatel musí 
informovat také o stabilitě zaměstnání, 
o tom, jak může být skončen pracovní 
poměr či jak se zaměstnanec může 
rozvázání pracovního poměru bránit.

co můžE obsa hoVaT 
smlou Va o pR ácI n a 
Dá lKu

■  Místo/místa výkonu práce na 
dálku

■  Způsob komunikace zaměstna-
vatele a zaměstnance

■  Rozsah práce na dálku
■  Určení pracovní doby
■  Náhrady za práci na dálku
■  Kontroly BOZP



3 3

T R h  p R á c E

DOhODY SE PřIBLIžUJí 
PRAcOVníMU POMěRU
V Evropě až na naprosté výjimky 
dohody, jak fungují v ČR, neexistují. 
Směrnice o transparentních a před-
vídatelných pracovních podmínkách 
v EU se však vztahuje na veškerou zá-
vislou práci. Proto mnoho pracovních 
podmínek, které do nynějška platily 
pouze pro pracovní poměry, bude 
platit i pro dohody. „Pracím na dohodu 
zůstane určitá flexibilita a především 
výhody, které z tohoto vztahu pro obě 
strany plynou. Zaměstnavatelé ale musí 
počítat s tím, že se zvýší administrati-
va a kvůli náhradám za dovolenou se 
tento druh práce i částečně prodraží,“ 
vysvětluje Dagmar Kužvartová. 

i u dohod budou muset zaměst-
navatelé předávat tzv. katalog práv 

a pracovních povinností. Při určitém 
rozsahu práce budou mít „doho-
dáři“ navíc možnost čerpat dovo-
lenou, za kterou jim zaměstnavatel 
bude muset platit náhradu odměny. 
Úplnou novinkou je také povinnost 
rozvrhování práce. Zaměstnavatelé 
budou muset oznámit „dohodářům“ 
harmonogram práce tři dny dopředu. 
i zaměstnancům však často vyhovuje 
flexibilita dohod, proto pokud budou 
obě strany souhlasit, mohou se do-
mluvit i na kratší době seznámení.

KDY ZAČnE nOVELA PLAtIt?
Česko mělo provést transpozici obou 
směrnic do loňského srpna, má tedy vý-
razné zpoždění. Vláda proto chce, aby 
novela nabyla účinnosti co nejdříve po 
svém přijetí. Zákonu určili tzv. plovoucí 

účinnost, tzn., že nová pravidla začnou 
platit hned následující měsíc poté, co 
zákon vyjde ve Sbírce zákonů. to v pra-
xi může znamenat, že personalisté ve 
firmách budou mít na reakci třeba jen 
několik dnů, na což Svaz průmyslu upo-
zorňoval a požadoval alespoň měsíční 
náběh účinnosti. 

„Stát klade na podniky příliš velké 
nároky. Pro část firem jsou některé 
z nových povinností sice už nyní nor-
mou, nicméně všechny podniky čeká 
nárůst administrativy a nová pravidla 
vyžadující úpravu systémů a dokumen-
tů. Zejména pro menší a střední firmy, 
které nemají dostatek personalistů, 
může být takto rychlé zavedení pro-
blém,“ dodává Dagmar Kužvartová.

(Tereza Šebestová)
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Po složitých pandemických letech 
čelí čeští exportéři důsledkům vál-

ky na Ukrajině a související ekonomic-
ké krizi s největšími dopady na region 
střední a východní Evropy. Podpora 
českého vývozu ze strany státu by se 
proto měla zvýšit a dosáhnout mini-
málně stejné úrovně jako v dalších 
členských státech EU. „České firmy 
dokáží v mezinárodní konkurenci 
velmi dobře uspět, protože nabízejí 
kvalitní zboží a služby za konkuren-
ceschopné ceny. Pokud však ostatní 
země nabízejí exportérům lepší státní 
podporu, jejich uplatnění se tím zhor-
šuje,“ potvrzuje lukáš Martin, ředitel 
Sekce mezinárodních vztahů SP ČR.

Svazu průmyslu se s tímto cílem 
podařilo prosadit program záruk 
EGAP Plus. Program nabízí českým 
exportérům likviditu ke zmírnění 
ekonomických dopadů souvisejících 
s válkou na Ukrajině, včetně rostou-
cích cen energií. Rozpočet záručního 
programu počítá s krytím úvěrů do 
celkové výše 6,25 miliardy korun. 

VELKý ZáJEM fIREM
Program EGAP Plus začal fungovat 
v prosinci 2022, přibližně 9 měsíců 

po přijetí dočasného krizového rám-
ce Evropskou komisí. Nicméně celý 
legislativní proces novelizace zákona 
trval déle, než by si firmy přály, a to 
v době, kdy bylo a stále je nutné 
jednat rychle a nenechat české expor-
téry v konkurenční nevýhodě. Svaz 
průmyslu dlouhodobě upozorňuje 
na málo flexibilní systém podpory 
exportu se státní podporou. 

Během prvního kvartálu roku 2023 
žádosti pokryly více než polovinu cel-
kové alokované částky pro rok 2023. 
Díky velkému zájmu o tento produkt 
je tak jisté, že pokud by byl program 
k dispozici dříve, čeští exportéři by 
jej rádi využili, a dokázali tak lépe 
překlenout období nejistoty. Pokud to 
podmínky Komise umožní, program 
bude prodloužen i na rok 2024. 

DALší PROgRAMY PODPORY
Díky novele zákona o pojišťování 
a financování vývozu se státní pod-
porou se Svazu ve spolupráci s dal-
šími partnery podařilo do zákona 
vložit pojem „exportně orientovaný 
podnik“. ten nabídne produkty 
v oblasti investic do zvyšování ex-
portního potenciálu a mezinárodní 
konkurenceschopnosti českých 
vývozně orientovaných podniků. 
firmám tak odpadne nutnost do-
kládat smluvní základ v konkrétní 
vývozní smlouvě, povinnost proka-
zovat rozjednané obchodní případy 
v zahraničí a zároveň dojde k ome-
zení administrativní zátěže. ČEB 

již v této souvislosti spustila nový 
program Úvěru na rozvoj a moder-
nizaci, jehož cílem je zlepšit konku-
renceschopnost českých firem. 

Svaz nyní aktivně bojuje za 
spuštění programu podpory českého 
vývozu na Ukrajinu, a to minimálně 
v míře, jakou firmám nabízejí soused-
ní exportní agentury na Slovensku, 
v Polsku nebo v Německu. Potenciál 
uplatnění českých firem na poválečné 
obnově a rekonstrukci Ukrajiny je 
obrovský, ale je nutné začít již teď. 
Díky silné poptávce a tlaku firem po 
podobném nástroji očekáváme, že 
EGAP představí první produkt pro 
podporu českého vývozu na Ukraji-
nu během letošního léta. 

(Mikuláš Nozar, 

 zástupce ředitele Sekce mezinárodních vztahů SP ČR)

NOVě SVůJ VýVOZ POJišťUJí fiRMy NAPříČ RůZNýMi OBORy PODNiKáNí OD lEtECtVí PO 
OCElářStVí. PřiSPělA K tOMU i PODPORA PROGRAMU OD SVAZU PRůMySlU.

ČESKÉ fIRMY JIž PODALY žáDOStI O ZáRUKY EgAP 
PLUS V hODnOtě VícE nEž 5 MILIARD KORUn 

p o D p o R a  E x p o R T u

p oDmínK y pRo zísK á ní 
z á RuK y EGa p plus:

Podíl exportu na ročních tržbách 

činí alespoň 25 %.

Podnik musí mít více než  

100 zaměstnanců.

Úvěr činí max. 15 % 
z celkových tržeb (z průměru  
za poslední 3 roky).

České firmy nabízejí kvalitní zboží a služby 
za konkurenceschopné ceny. Pokud však 
ostatní země nabízejí exportérům lepší státní 
podporu, jejich uplatnění se tím zhoršuje.
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AMERiCKý ZáKON O SNížENí iNflACE DiSKRiMiNUJE PODNiKy V EU.

S ohledem na globální rozvoj zelené 
ekonomiky přijaly USA v srpnu 

2022 zákon inflation Reduction 
Act (iRA). Zákon iRA se zaměřuje 
především na snížení inflace prostřed-
nictvím zmírnění deficitu a masivních 
investic ve výši 370 miliard dolarů do 
rozvoje zelené ekonomiky po dobu 
následujících 10 let s cílem do roku 
2030 snížit uhlíkové emise o 40 pro-
cent oproti stavu v roce 2005.

nEgAtIVní DOPAD nA ČESKÉ 
PODnIKY
USA jsou pro české firmy již několik 
let nejvýznamnějším exportním part-
nerem mimo EU a export i celkový 
objem obchodní výměny s USA 
navíc významně roste. Čerpání slev 
a podpora americké domácí výroby 
ale nyní negativně ovlivní i podniky 
v EU, vůči nimž je zákon rovněž dis-
kriminující. Zákon poskytuje slevu na 
daních v případě výroby v USA nebo 
za určitý podíl domácího obsahu. 
Dle Evropské komise je zákon iRA 
porušením pravidel WtO, Evropě 
hrozí odliv zahraničních investic do 
zelené ekonomiky a ztráta konku-
renceschopnosti evropských firem. 
to vše je v rozporu s důležitostí 
pokračovat ve spolupráci v globálním 
přístupu k volnému obchodu, zejména 
například i v obchodní politice vůči 
Číně a Rusku, která vyžaduje společný 
postup.

PRAgMAtIcKá řEšEní
Svaz průmyslu a dopravy ČR v rámci 
udržení dobrých transatlantických 

vztahů podporuje dosavadní prag-
matický a obezřetný postup ČR 
při hledání společné reakce EU na 
dopady iRA na evropskou a českou 
ekonomiku. Cílem následujících mě-
síců by proto mělo být vyjednání co 
nejširšího portfolia výjimek na půdě 
EU – USA task force k iRA. Rada 
EU a USA pro obchod a technologie 
(ttC) by také mohla sloužit jako 
ekvivalent dohody o volném obchodu 
a pro zahrnutí EU do výjimek, jako 
mají například Mexiko nebo Kanada 
v rámci USMCA (tzv. NAftA 2.0). 
ttC by vedle EU – USA task force 
měla zůstat hlavní platformou dialogu 
při řešení otázek spojených s iRA.

Reakce EU by měla směřovat ke 
zvýšení obecné evropské konkuren-
ceschopnosti a atraktivity EU pro 
investory, následovat by proto neměla 
opatření pouze pro vybrané sektory 
nebo výrobky, ale celková podpora 

DOBRÉ tRAnSAtLAntIcKÉ VZtAhY JSOU DŮLEžItÉ PRO 
EVROPSKÉ fIRMY, ZEJMÉnA V OBLAStI InVEStIc A ExPORtU

p o D p o R a  E x p o R T u

Zvýšené úsilí 
USA v oblasti 
ochrany kli-
matu vítáme, 
ale zásadně 
nesouhlasí-
me s ustano-
veními, která 
odporují 
pravidlům 
WTO.

ekonomiky, zejména formou zjedno-
dušení regulace a zrychlení povolova-
cích procesů. Dobrou cestou není ani 
ekvivalent americké iRA v podobě 
nově navrženého evropského „fondu 
suverenity“, ze kterého by se dotovaly 
zelené podniky. lepší variantou bude 
mobilizace nevyužitých peněz ze 
stávajících nástrojů jako REPowerEU. 
S USA musí nyní EU nadále jed-
nat o tom, aby evropské firmy měly 
podobné podmínky jako například 
kanadské a mexické, vůči kterým iRA 
není tak restriktivní. Určité výjimky 
pro evropské firmy se už do americké-
ho zákona prosadit povedlo a koneč-
ný kompromis by mohl obsahovat 
například některé kroky k posílení 
vnitřního trhu a úpravu pravidel 
státní podpory tak, aby byla rychlejší 
a flexibilnější.

(Lukáš Martin,  

ředitel Sekce mezinárodních vztahů SP ČR) 
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fIRMY SDěLILY ZáStUPcI EhSV SVÉ OBAVY  
ZE ZtRátY KOnKUREncESchOPnOStI

SP ČR PřIVítAL ZáStUPcE VýBORU PRO VnItřní tRh 
BUSInESSEUROPE

EVROPSKý BYZnYS 
OcEňUJE KOnKRÉtní 
náVRhY KOMISE 
nA ZVýšEní 
KOnKUREncESchOP-
nOStI

Prezident SP ČR Jan Rafaj a prezi-
dent sekce Zaměstnavatelů Evrop-
ského hospodářského a sociálního 
výboru (EhSV) Stefano Mallia 
diskutovali na Svazu průmyslu a do-
pravy ČR za účasti firem a dalších 
svazů o současných problémech 
podnikání v České republice a EU. 
Na setkání expertního týmu SP 
ČR pro EU vystoupili mimo jiné 
zástupci energetiky, automobilové-
ho průmyslu, ocelářství, sklářství 
a keramiky, kteří se podělili o dopa-
dy ekonomické i energetické krize 
a stále větší regulatorní zátěže. 
Účastníci měli také možnost probrat 
aktuální legislativní návrhy EU pre-

BusinessEurope (BE) se před Radou 
COMPEt obrátilo s konkrétními 
návrhy na švédskou místopředsed-
kyni vlády a ministryni pro energeti-
ku, průmysl a obchod Ebbu Busch. 
BE v úvodu dopisu oceňuje zacílení 
švédského předsednictví na konku-
renceschopnost a ambici stanovit ji 
jako téma pro pravidelnou debatu 
ministrů. Již ve svém posledním 
dopise adresovaném Radě pro kon-
kurenceschopnost BE definovalo 
naléhavou potřebu snížit regulatorní 
zátěž a potřebu komplexního soubo-
ru opatření ke zvýšení konkurence-
schopnosti, včetně opatření k řešení 
energetické situace v EU. Podle Ba-
rometru reforem BE 2023 jsou totiž 
dvěma hlavními příčinami odlivu 
soukromých investic z Evropy právě 
regulatorní zátěž a vysoké ceny 
energie. BE ocenilo první kroky EK 
ke konkrétní dlouhodobé agendě 
konkurenceschopnosti spojené 
s několika legislativními iniciativami 
a politickými sděleními, kterými 
se Rada pro konkurenceschopnost 
bude zabývat.

Více informací ke zvýšení 
konkurenceschopnosti 

a nepřiměřené regulatorní zátěži pro 
evropské podniky

Vnitřní trh EU letos slaví 30 let své 
existence a jeho správné fungování 
je základem prosperity evropských 
firem a konkurenceschopnosti EU. 
Výbor pro vnitřní trh (iMCO), 
klíčový orgán naší zastřešující or-
ganizace BusinessEurope (BE), řeší 
záležitosti týkající se situace a vývoje 
politik na jednotném trhu EU. Svaz 
průmyslu a dopravy ČR díky silné 
pozici v BE přivítal v Praze vůbec 
poprvé experty na vnitřní trh z celé 
Evropy. Jednání řídila předsedkyně 
výboru iMCO a vedoucí brusel-
ské kanceláře Svazu Jana hartman 
Radová, která výboru už druhým 
rokem předsedá. Delegaci Svazu 
během zasedání vedla viceprezident-

ka Milena Jabůrková. Obě předsta-
vitelky SP ČR zdůraznily důležitost 
spolupráce na evropské úrovni a sil-
ný hlas BE v Bruselu, kde společně 
bojujeme za vytváření příznivějších 
podmínek pro podnikání, ale také 
za zajištění konkurenceschopnosti, 
snížení regulatorní zátěže a odstra-
ňování překážek na vnitřním trhu. 

Podívejte se na pražské jednání 
Výboru pro vnitřní trh

zentované odbornými sekcemi Sva-
zu. Zájmy Svazu průmyslu v EhSV 
hájí dva zástupci, Jana hartman 
Radová a David Sventek, kteří se 
diskuze také zúčastnili. Všichni pří-
tomní se shodli, že je nutné zlepšit 
investiční a podnikatelské prostředí 
v Evropě, snížit celkovou regulator-
ní zátěž i kvalitně hodnotit dopady 
vznikající legislativy na konkurence-
schopnost. 

Více z jednání s prezidentem 
zaměstnavatelské sekce Evropského 
hospodářského a sociálního výboru 

https://www.spcr.cz/aktivity/evropske-a-mezinarodni-vztahy/eu-infoservis/16071-rada-pro-konkurenceschopnost-vnitrni-trh-a-prumysl
https://www.spcr.cz/aktivity/evropske-a-mezinarodni-vztahy/sp-v-mezinarodnich-organizacich/businesseurope/15947-svaz-prumyslu-privital-zastupce-vyboru-pro-vnitrni-trh-businesseurope-v-praze
https://www.spcr.cz/news/19-evropska-unie/16097-navsteva-prezidenta-ehsv-v-praze
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SVAZ PRŮMYSLU POSILUJE PARtnERStVí 
S ASOcIAcEMI nAPříČ EVROPOU

EU DáLE POSILUJE SAnKcE  
PROtI RUSKÉ fEDERAcI

AMBIcIÓZní 
OBchODní POLItIKA 
POSíLí POZIcI 
EVROPSKých  
fIREM

lobbing byznysových zájmů v Bruselu 
patří spolu s lobbingem na národní úrov-
ni k prioritám Svazu, protože s dalšími 
evropskými zaměstnavatelskými svazy 
často řešíme stejná témata a společný hlas 
je pak v Bruselu více slyšet. Příkladem je 
jednání Rady prezidentů členských svazů 
BusinessEurope (BE) tzv. COPRES, 
kterého se poprvé zúčastnil i nový prezi-
dent Svazu Jan Rafaj. šéfové evropského 
byznysu při této příležitosti vydali Mad-
ridskou deklaraci, která shrnuje priority 
BE pro španělské předsednictví v Radě 
EU, jako například strategický přístup ke 
konkurenceschopnosti, zajištění skutečné 
průmyslové politiky EU, která podpoří 
zelenou a digitální tranzici, či snížení 
regulatorní zátěže pro podniky. Na 
dalším jednání trojstranné koalice svazů 
z Německa a Polska v Praze projedna-

Z důvodu stále gradující agrese Ruska 
proti Ukrajině přijala EU další kroky 
k zasažení ruské ekonomiky. hlav-
ním cílem 10. balíčku sankcí přijatého 
v prvním kvartálu letošního roku jsou 
technologie spojené s válečnou mašiné-
rií. Jedná se především o zákaz vývozu 
a omezení citlivých technologií dvojího 
užití včetně pokročilých technologií 
a také zákaz vývozu na stovky výrob-
ků, které mohou být přesměrovány na 
ruské válečné aktivity. Poprvé je mezi 

nimi také sedm íránských subjek-
tů, které používají komponenty EU 
a dodávají Rusku vojenské bezpilotní 
letouny „Shahed“ k útokům na civilní 
infrastrukturu na Ukrajině. Zasaženy 
byly také tři další ruské banky, další sub-
jekty a osoby. V současné době se v EU 
jedná o implementaci 11. balíčku sankcí, 
který by měl být namířen především 
na obcházení sankcí prostřednictvím 
vývozu nejen sousedských zemí, jako je 
Kazachstán, Kyrgyzstán, apod. 

BusinessEurope publikovala svých 
osm výzev pro Evropskou unii, 
které se týkají obchodní politiky. 
hlavním tématem nového pozič-
ního dokumentu BusinessEurope 
k otevřené strategické autonomii je 
otázka, jak může obchodní politika 
podpořit evropskou konkurence-
schopnost. Všechny výzvy si kladou 
za cíl rovněž posílení otevřené 
strategické autonomie Evropy. 
Důležitou součástí je také uzavření 
obchodních dohod EU s Novým 
Zélandem, Chile, Mexikem a Mer-
cosurem, které by měly vstoupit 
v platnost již v rámci současného 
institucionálního období. Současně 
je nutné urychlit vyjednávání dohod 
s Austrálií, indií a zeměmi ASEAN. 
EU by měla akutně usilovat o sníže-
ní nákladů na obchodování s USA 
a zajistit vyrovnanost obchodních 
vztahů s Čínou.

Seznamte se s osmi výzvami 
BusinessEurope pro Evropskou unii 

(Jana Hartman Radová, vedoucí kanceláře v Bruselu, stálá delegátka u BusinessEurope, 

Mikuláš Nozar, zástupce ředitele Sekce mezinárodních vztahů SP ČR)

la generální ředitelka Svazu průmyslu 
a dopravy ČR Dagmar Kuchtová posílení 
spolupráce či klíčová témata týkající se 
průmyslu a mezinárodních vztahů. Do 
třetice delegace Svazu pod vedením 
čestného člena představenstva Svazu 
Stanislava Kázeckého jednala ve formátu 
Středoevropské iniciativy (tzv. CEE) 
se zástupci svazů Rakouska, Slovenska, 
Chorvatska, Maďarska a Slovinska. A to 
mimo jiné o situaci v našich zemích, 
které spojuje vysoká inflace a problémy 
s nedostatkem kvalifikované pracovní 
síly,  a o obchodní politice a klíčových 
legislativních návrzích.

Přečtěte si plány Madridské 
deklarace pro španělské 
předsednictví v Radě EU

https://www.spcr.cz/aktivity/evropske-a-mezinarodni-vztahy/eu-infoservis/16085-evropa-by-mela-obnovit-svou-angazovanost-v-obchodni-politice
https://www.businesseurope.eu/publications/madrid-declaration-businesseuropes-council-presidents
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ABEcEDA úSPěchŮ DěLáME PRO VáS

A
KtUALIZAcE 
MODERnIZAČníhO 
fOnDU
MžP zohlednilo většinu 

připomínek SP ČR k re-designu Mo-
dernizačního fondu. i nadále by mělo 
platit, že značná část prostředků bude 
určena na dekarbonizaci průmyslu 
s přednostním přístupem pro tzv. 10c 
subjekty, bude zajištěna kontinuita 
stávajících a vznik nových programů. 
V Modernizačním fondu budou zahr-
nuty také rekonstrukce tepelných sítí, 
budou vypsány programy podpory 
Greengas i pro vodíkové aplikace.

D
AňOVá OPAtřEní nA 
POMOc UKRAJIně BUDOU 
PLAtIt I LEtOS
Ministerstvo financí po 

výzvách Svazu potvrdilo záměr pro-
dloužit daňová opatření na pomoc 
Ukrajině i na letošní rok. Konkrétní 
legislativa bude součástí letošního 
daňového balíčku, který je v mezi-
resortním připomínkovém řízení. 
firmy i nadále pomáhají Ukrajině 
a tento záměr zvýší právní jistotu 
daňových postupů ze strany firem 
v letošním roce. 

R
YchLEJší POVOLOVání 
DíKY nOVELE 
StAVEBníhO ZáKOnA
Novela zapracovala klíčová 

doporučení Svazu. Prošly tak změny 
týkající se technické infrastruktury, 
energetiky včetně změny příslušnos-
ti staveb, úpravy liniového zákona, 
odstranění některých zbytných po-
žadavků či zavedení povinného ko-
ordinovaného závazného stanoviska 
včetně jednotného environmentální-
ho stanoviska s výjimkou EiA. 

Z
DRAVOtní ZPŮSOBILOSt 
U DRáhY PROšLA 
ZMěnOU PODMínEK
SP ČR v rámci vypořádání 

vyhlášky o podmínkách zdravotní 
způsobilosti osob u dráhy dosá-
hl zlepšení transpozice, zrušení 
periodicity prohlídek, rozšíření 
působnosti vyhlášky (rovný přístup). 
Zároveň však stále rozporujeme 
nevhodnou transpozici tSi a povin-
nost vyšetření při každém pracov-
ním úrazu.

3 8

ZMíRněME cíLE nULOVých 
EMISí cO2 U AUtOBUSŮ 
A náKLADních AUt 
Evropská komise zveřejnila ná-
vrh na zpřísnění výkonnostních 
emisních norem CO2 u nákladních 
automobilů a autobusů. žádáme 
zmírnění cílů pro nákladní dopravu 
a odstranění 0% cíle pro městské 
autobusy. Je třeba řešit i výjimku pro 
vozidla zvláštního určení či zacho-
vání motivačních opatření.

EURO 7 ODMítá SVAZ PRŮMYSLU 
I SEnátní VýBOR
Výbor Senátu pro EU ve shodě se 
SP ČR a ministerstvem dopravy 
(MD) odmítl návrh emisních norem 
EURO 7. MD koordinuje odmítnutí 
EURO 7 s dalšími devíti členskými 
státy. Zástupci průmyslových a za-
městnavatelských svazů podpořili 
českou vládu, která návrh Evropské 
komise odmítá, poukazuje na dopa-
dy a realističtější možnosti a poža-
duje zásadní přepracování normy.

SEZnAM nABíDKY A POPtáVKY 
UKRAJInSKých fIREM 
Na webu Business klubu Ukrajina 
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naleznete seznam nabídky i poptáv-
ky ukrajinských firem. firmy se na 
tomto webu mohou také registrovat 
pro budoucí zájem o spolupráci 
a byznys v jednotlivých sektorech 
a navázání kontaktů či zde najdou 
informace o poptávané pomoci 
v oblasti energetiky.

ZLEPšEME PODMínKY PRO VAV
Svaz se obrátil na ministryni helenu 
langšádlovou, ministry Mf, MPO, 
MšMt a předsedu vlády a požá-
dal o zapracování priorit Svazu při 
přípravě nového zákona o VaVai, 
zatraktivnění daňových odpočtů na 
VaV, v rozpočtu na VaVai, v úpra-
vách Metodiky hodnocení 17+ či při 
přípravě Národních priorit oriento-
vaného výzkumu.

ROZPORUJEME POVInnOSt 
KOntInUáLníhO MěřEní 
V nOVELE VODníhO ZáKOnA
Kromě snahy o zrušení povinnos-
ti kontinuálního měření MžP již 
akceptovalo úpravu Svazu zahrnující 
posouzení ekonomické únosnosti 
měření i hledisko existence tech-
nologie a ukazatelů, které by mohly 
vznik havárie indikovat lépe. Svaz 
bude dále spolupracovat na návrhu 
novely, kdy očekává řešení pro firmy 
problematických oblastí.

SVAZ JE LíDREM 
V IMPLEMEntAcI nOVÉhO 
ZáKOnA O KYBERnEtIcKÉ 
BEZPEČnOStI
Na workshopu k připomínkám Svazu 
k návrhu nového zákona o kyber-
netické bezpečnosti proběhla velmi 
konstruktivní diskuze mezi členy 
Svazu a zástupci NÚKiB. ředitel 

NÚKiB ujistil členy, že bude se Sva-
zem průmyslu spolupracovat i v rám-
ci meziresortního připomínkového 
řízení. Věříme, že se nám podaří najít 
oboustranně přijatelný kompromis.

SVAZ žáDá úPRAVY 
AKtUALIZAcE náRODníhO 
PLánU OBnOVY 
SP ČR podporuje naplnění záměrů 
v oblasti aplikovaného výzkumu 
a vývoje, ale rozporuje novou kom-
ponentu reforem MšMt. Dle MPO 
nebude komponenta podvazovat 
rozpočtové nároky VaV. Zároveň 
bylo doplněno předfinancování 
StORK ii z NPO.  

PODPORUJEME SPOLUPRácI 
S ROZVOJOVýMI ZEMěMI 
Otevřené zasedání Pracovní skupiny 
Svazu průmyslu a dopravy ČR 
pro rozvojové země představilo 
evropské i národní finanční 
nástroje zahraniční rozvojové 
spolupráce. Účastníci se dozvěděli 
o garancích a úvěrech a vyměnili si 
praktické zkušenosti soukromého 
sektoru z realizace rozvojových 
projektů a další souvislosti v oblasti 

zapojení soukromého kapitálu do 
rozvojových investic. 

SEMInář InfORMOVAL fIRMY 
O gLOBáLní MInIMáLní DAnI
Od příštího roku by měla platit 
globální minimální daň ve výši 15 %. 
týkat se má velkých podniků s obra-
tem nad 750 milionů EUR ročně. Pro 
lepší orientaci jsme pro firmy uspořá-
dali seminář o implementaci globální 
minimální daně v ČR a o dopadech 
či praktických aspektech pro podni-
ky. Významnou změnou je mimo jiné 
avizované zvýšení korporátní daně 
z 19 % na 21 %. to podstatně omezí 
potenciální dopad minimální 15% 
daně na některé podniky využívající 
daňovou podporu. 

USILUJEME O úPRAVY 
hROMADných žALOB
Svaz bojuje v rámci probíhajícího 
legislativního procesu, aby připra-
vovaná úprava hromadného řízení 
byla minimalistická, zejména aby se 
týkala pouze spotřebitelských sporů, 
byla v režimu opt-in a nerozšiřovala 
okruh osob, které jsou oprávněny 
žalobce zastupovat.

D ě l á m E  p R o  V á s 



ŘEŠILO SE NA TRIPARTITĚ

o K é n K o  s o c I á l n í h o  D I a l o G u

SOcIáLní PARtnEřI DISKUtOVALI O DAňOVých úPRAVách 
A KOnSOLIDAČníM BALíČKU

Na začátku května představila vláda 
podobu takzvaného konsolidač-

ního balíčku, který by měl zastavit 
zadlužování státu a postavit českou 
ekonomiku zpátky na nohy. O před-
staveném návrhu proto diskutovali 
i sociální partneři na tripartitě. „Uvě-
domujeme si neudržitelný stav veřej-
ných financí a podporujeme nutnost 
jejich konsolidace. Návrh však dopadá 
na konkurenceschopnost firem v ČR 
a obsahuje i opatření, která nepřispějí 
růstu naší ekonomiky, jako například 

zvýšení daně z příjmů právnických 
osob o 2 procentní body, zrušení ne-
peněžních zaměstnaneckých benefitů 
či nedostatečně razantní opatření 
na straně efektivity státu. Návrhy, 
které dopadají na firmy, jsou politická 
rozhodnutí a je logické, že budeme za 
firmy upozorňovat na rizika omezení 
potenciálu pro dlouhodobý růst, které 
tato opatření ekonomicky mají,“ pro-
hlásil na květnové tripartitě končící 
prezident Svazu průmyslu a dopravy 
ČR Jaroslav hanák. 

Zástupci zaměstnavatelů zároveň 
očekávali, že vládou představená 
úsporná opatření veřejné správy 
a snaha o zeštíhlení státu budou am-
bicióznější. „A to i ve vztahu k jed-
notlivým prvkům balíčku. Očekávali 
jsme, že stát využije pozitivní dopady 
eGovernmentu a bude víc šetřit sám 
na sobě, včetně související byrokracie, 
agend, institucí. Balíček také nabízí 
pouze minimum pozitivních opatření 
nerestriktivního charakteru, která 
by mohla přispět k dlouhodobému 
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Na květnové tripartitě také zástupci 
firem i zaměstnanců přítomným 

ministrům připomněli, aby neza-
pomínali na důležitost a především 
pravidelnost sociálního dialogu. ten 
totiž v posledních měsících příliš dobře 
nefungoval, jak vládě při poslední 
tripartitě zdůraznil končící prezident 
SP ČR Jaroslav hanák: „Na předchozí 
tripartitě nám byla přislíbena věcná 
diskuse nad politickými návrhy před 
tím, než je projedná vláda. Premiér 
označil takovýto přístup za korektní. 
Zatím však k žádnému věcnému dialo-
gu nedošlo. Požádali jsme proto vládu 
o detaily návrhů a projednání některých 
opatření s dopadem na firmy a jejich 
konkurenceschopnost. Očekáváme, 
že vláda dodrží standardní legislativní 
proces, včetně řádného meziresortního 
připomínkového řízení a důkladného 
projednání našich připomínek. Na 
všech příslušných resortech by měla 
být neprodleně zahájena konstruktivní 
jednání se zaměstnavateli, tak aby došlo 
k jasnému vyhodnocení všech dopadů 
a praktických aspektů jednotlivých 
opatření.“ 

Přestože je před námi léto a do další 
topné sezóny je ještě daleko, tak by 
vláda také neměla usnout na vavřínech 
v případě řešení energetické krize. 
Zaměstnavatelé proto na květnové 
tripartitě vyzvali kabinet ke kontrole 
plnění závěrů z předchozích plenárních 
schůzí, kde jedním z klíčových témat 
byla oblast energetiky. „Za zaměstna-
vatele jsme poděkovali za důkladné 
projednání v pracovních skupinách 
a požádali jsme vládu o předložení 
porovnání ČR a ostatních zemí EU, 
co se podpory cen energie v průmyslu 

týče, a to včetně záměrů pro příští rok. 
Vláda by na základě porovnání situace 
v ČR a okolních zemích měla vyjasnit 
svá opatření s dopadem do cen energie, 
tedy zastropování cen, odpuštění 
poplatku za OZE, poplatek za distri-
buci a celkově očekávaný cenový vývoj 
regulovaných složek ceny pro příští rok. 
Zároveň je třeba pracovat na kvalitní 
projektové přípravě na Vnitrostátním 
plánu ČR v oblasti energetiky a klimatu 
a Státní energetické koncepci, řádné 
analýze přínosů a nákladů jednotlivých 
řešení a průběžném zapojení průmys-
lu,“ vysvětluje Jan Wiesner, prezident 
Konfederace zaměstnavatelských 
a podnikatelských svazů ČR.

VLáDA nESMí ZAPOMínAt nA SOcIáLní DIALOg 
A řEšEní EnERgEtIcKÉ KRIZE

růstu,“ připomíná Jan Rafaj, nově 
zvolený prezident Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

Jednou z velmi diskutovaných 
oblastí, kterou sociální partneři na 
tripartitě řešili, bylo navýšení daně 
z příjmu právnických osob a také 
plánované škrty v národních dotacích. 
„Zvýšení sazby daně z příjmu práv-
nických osob podniky sice nepoloží 
a uvědomujeme si, že každý musí něco 
přispět, ale na druhou stranu je férové 
zároveň říct, že to do jisté míry ome-
zuje i potenciál pro investice a atrak-
tivnost Česka. firmy chtějí fungovat 
dále, potřebují investovat a stát tímto 
odebírá další část soukromých zdrojů 
pro investice, které firmy potřebují, 
na výzvy, jimž čelí. Za firmy to tedy 
podporovat nemůžeme a musíme 
říkat i ostatní stránky návrhu, než 
jen příjem do rozpočtu. tento krok 
relativně zhorší mezinárodní konku-
renceschopnost, Česko již nyní v re-
gionu soutěží se zeměmi jako Polsko 
a zvýšení sazeb by dále ztížilo naši 
pozici,“ vysvětluje Bohuslav Čížek, 
ředitel Sekce hospodářské politiky 
Svazu průmyslu a dopravy ČR.

Zástupci vlády ale na květnovém 
jednání tripartity slíbili, že se budou 
snažit hledat i jiné možnosti úspor. 
„Vítáme, že předseda vlády přistou-
pil během tripartity na náš návrh 
a Ministerstvo průmyslu a obchodu, 
Ministerstvo zemědělství, Ministerstvo 
dopravy a Ministerstvo financí s námi 
detailně projdou stav dotací. tam, kde 
by české firmy mohly být znevýhodně-
ny, budeme hledat alternativní úspory,” 
zdůraznil Jan Rafaj, nový prezident 
Svazu průmyslu a dopravy ČR.

Je třeba pracovat na kvalitní projektové 
přípravě na Vnitrostátním plánu ČR 
v oblasti energetiky a klimatu a Státní 
energetické koncepci, řádné analýze 
přínosů a nákladů jednotlivých řešení 
a průběžném zapojení průmyslu.
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Jaká je role Evropského 
hospodářského a sociálního 

výboru (EHSV) a konkrétně skupiny 
pro zaměstnavatele? 
Evropský hospodářský a sociální 
výbor (EhSV) je platformou, kde mají 
zastoupení zaměstnavatelé, odbory 
i občanská společnost. EhSV má 
v legislativním procesu EU zásadní roli 
a významně ovlivňuje rozhodování, 
protože Evropský parlament, Rada 

i Komise mají povinnost se s ním radit 
při schvalování nových zákonů na 
nejrůznější témata. Všechny tři skupiny 
musí dospět ke konsenzu a obvykle 
se nám to i podaří. Zaměstnavatel-
ská skupina má celkem 106 členů ze 
všech členských zemí EU. Za největší 
přidanou hodnotu výboru považuji to, 
že nepracujeme naplno jen pro tuto 
instituci. Já se na Maltě věnuji podniká-
ní a do Bruselu přináším realitu našeho 

StEfAnO MALLIA: SJEDnOcEníM  
MŮžEME KRIZíM ČELIt nEJLÉPE
PřEČtětE Si ROZhOVOR SE Stefanem malliou, 
PREZiDENtEM SKUPiNy ZAMěStNAVAtElů V EVROPSKéM 
hOSPODářSKéM A SOCiálNíM V ýBORU, KtERý SE ZÚČAStNil 
KVětNOVéhO EXPERtNíhO týMU SP ČR PRO EU.

pracovního světa – se všemi těžkostmi 
a výzvami, s nimiž se potýkáme.

Říká se, že evropské firmy 
zaostávají za světovými 
konkurenty. Souhlasíte s tím?
Ano, evropská ekonomika v konku-
renceschopnosti zaostává a není to jen 
pocit, odrážejí to i statistiky. V po-
sledních dvou desetiletích Evropa 
ztratila třicet procent ze svého podílu 
na globální výrobě. Přímé zahraniční 
investice v EU v posledních letech 
klesly o více než polovinu, zatímco 
v USA se výrazně zvýšily. V inves-
ticích do inovací v poměru k hDP 
nás předhání USA, Čína, Japonsko 
i Korea. Jsme pozadu i v nejnovějších 
digitálních technologiích jako umělá 
inteligence, 5G a 6G nebo cloud, což 
je znepokojivé.

V čem je problém? Co je 
největší překážkou pro 
konkurenceschopnost Evropy?
hlavní překážky vnímám v oblasti 
lidských zdrojů. Chybí nám pracující 
s potřebnými dovednostmi, zejména 
v digitální sféře, v oblasti zelené trans-
formace a nejmodernějších technolo-
giích. Překážkou je i administrativní 
zátěž – v této věci na Evropskou 
komisi neustále naléháme a máme 
příslib snížení o 25 procent v poža-
dovaném výkaznictví. Další překážku 
spatřuji v cenách energie. A důležité 
je i vstřícnější prostředí pro zakládání 
podniků a pro investice. V souhrnu 
tyto faktory vytvářejí potíže, a proto 
potřebujeme komplexní agendu na 
podporu konkurenceschopnosti.

Zmínil jste se o zelené 
transformaci. Které sektory podle 
vás nejvíce ovlivní?
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Vůbec není pochyb, že se do zelené 
transformace musíme pustit. Kvůli 
změně klimatu je to třeba. Cíl je 
tedy jasný – bezuhlíková ekonomi-
ka. Otázkou ale je, jak tohoto cíle 
dosáhnout. Mohlo by se stát, že se 
nám to sice povede, ale zaplatíme za 
to příliš mnoho obětí.

Každá země a každé odvětví bude 
mít svůj vlastní příběh. Česko vyniká 
ve výrobě oceli, v automobilovém 
průmyslu nebo výrobě skla a porcelá-
nu. A tyto obory se ocitají v ohrože-
ní, protože jsou energeticky náročné. 
Bude nutné skončit s využíváním 
uhlí, ale nesouhlasím s tím, abychom 
teď z energetického mixu odstranili 
i plyn a jádro. Ohrožení zmíněných 
odvětví by mohlo znamenat, že zcela 
skončí a přijdeme o ně, nebo že se 
přesunou jinam. Pod tlakem se ale 
ocitají i jiná odvětví, například země-
dělství. Napříč celým hospodářstvím 
musíme důkladně vyhodnotit, jak vy-
padá naše produkce, jak pracujeme, 
jakou máme spotřebu a jak řešíme 
odpady. Musíme tyto věci měnit 
postupně a promyšleně, aby nedošlo 
k náhlým šokům.

Vnímáte tedy souvislosti mezi 
konkurenceschopností a zelenou 
transformací?
Ano, tyto oblasti jsou úzce propo-
jené. Průmyslové plány související 
se zelenou transformací se ale 
podle mého názoru neobejdou bez 
digitalizace. Je to jednoduché: čím 
více nových digitálních technologií 
uplatníme, tím více budeme konku-
renceschopní. Máme tu závod mezi 
Evropou, USA a Asií o to, kdo vyvi-
ne nejlepší model zelené ekonomiky 
– ten musí vytvářet pracovní místa 
a blahobyt a rozvíjet různé obory. 

Pokud se nám nepodaří vytvořit 
náš vlastní model, půjdeme ve vleku 
někoho jiného.

Čelíme různým výzvám a krizím, 
od vysokých cen energií a výroby 
po válku na Ukrajině. Potýkali jsme 
se s covidem, vnímáme napětí 
i v mezinárodních vztazích. Jak 
si firmy v EU dovedou s těmito 
vlnami krizí poradit?
Dnešní situace je složitá, ale složitá 
období už jsme zažili i dříve, patří 
to k životu. Být součástí EU má 
řadu výhod, například stabilnější 
prostředí a přístup k jednotnému 
trhu. Důležitou roli hraje meziná-
rodní obchod a jako EU máme pří-
hodnější příležitosti k obchodování. 
Společná pravidla a regulace v EU 
jsou výhodou, ale někdy to s nimi 
přeháníme. Kupící se regulace před-
stavují pro firmy hlavní problém 
hned po vysokých cenách energie. 

s T EFa no m a llI a

Působí v Evropském hospo-
dářském a sociálním výboru 
od roku 2010, od roku 2020 je 
prezidentem jeho zaměstnava-
telské skupiny. Jako expert na 
evropské záležitosti se specia-
lizuje na Strukturální fondy EU 
a financování malých a střed-
ních podniků. Má zkušenosti 
z různých pozic v Evropské 
komisi, maltském státním 
sektoru i v soukromé sféře. Od 
roku 1998 je partnerem ve spo-
lečnosti EMCS Ltd., která se za-
měřuje na hospodářské analýzy 
a podnikatelské poradenství. 

Vedení EU musí udělat maximum 
pro to, aby Evropa byla nejlepším 
místem pro investice a podnikání. 
Krizím můžeme nejlépe čelit, když 
jsme sjednocení. Některé národní 
zájmy se mohou lišit, ale ve výsled-
ku se nám víc vyplatí fungovat jako 
unie, ne jako jednotlivé země. Pro-
tekcionismus ještě nikdy nikomu 
doopravdy nepomohl.

Jako prezident skupiny musíte 
slaďovat různé přístupy, pomáhat 
najít shodu. Jak se vám to daří?
Pomáhá k tomu společná evropská 
identita. Samozřejmě se tu stře-
távají různé zájmy – národní, ale 
i sektorové. Spojuje nás ale to, že 
jsme zaměstnavatelé, hájíme zájmy 
podniků a přejeme si to nejlepší pro 
evropskou ekonomiku. Společně 
se musíme ptát, co nejvíc prospěje 
evropské ekonomice – a jak nejlépe 
nastavit regulace a finanční nástro-
je. Když přepnete jen do národního 
vnímání, shodu nenajdete.

Jak je to se sociálním dialogem? 
Je v EU dost silný, nebo potřebuje 
podpořit?
Musíme chápat a respektovat, že 
členské země mají různé modely so-
ciálního dialogu. Nechtěl bych nutit 
stejnou podobu všem. Na celoevrop-
ské úrovni podle mě sociální dialog 
funguje a slouží svému účelu. Na 
úrovni členských států je to různé. 
Pokud je někde slabý, je v zájmu nás 
všech ho podpořit, protože sociální 
partneři pro nás a pro ekonomické 
rozhodování hrají významnou roli. 
K posílení poslouží vzdělávání, fi-
nancování i sdílení poznatků a dobré 
praxe. těžit z toho budeme všichni.

(Miroslav Hažer)

Čím více 
nových 
digitálních 
technologií 
uplatníme, 
tím více 
budeme 
konkurence-
schopní.

Rubrika Okénko sociálního dialogu je financována na základě § 320a písm. a) Zákoníku práce.
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OStRAVSKÉ REgIOnáLní 
ZAStOUPEní SE PODíLELO nA 
náVštěVě PREZIDEntA 
Prvním regionálním výjezdem nově 
zvoleného prezidenta republiky Pet-
ra Pavla po inauguraci byla oficiální 
návštěva Moravskoslezského kraje. 
Pro návštěvu byla vybrána společ-
nost hyundai Motor Manufacturing 
Czech, se kterou Svaz průmyslu při-
pravil program. Prezident tak měl 
možnost projet celý výrobní proces 
automobilky. Následně management 
firmy prezidentu Pavlovi představil 
svůj pohled na transformaci auto-
mobilového průmyslu a došlo také 
na sdílení zkušeností z čerstvě uza-
vřeného kolektivního vyjednávání. 
Součástí programu pak byly různo-
rodé otázky zaměstnanců. Preziden-
ta doprovodil do automobilky tým 
Svazu vedený nově zvoleným prezi-
dentem Svazu Janem Rafajem, dále 
Petr holica a Michaela Válková. Bě-
hem návštěvy měli možnost s prezi-
dentem republiky probrat také zájem 
Svazu na obnovení podnikatelských 
misí při oficiálních prezidentských 
cestách do některých teritorií.

ZMěnY VE VYhRAZEných 
tEchnIcKých ZAříZEních
Na začátku července 2022 začala 
platit nová legislativa pro vyhraze-
ná technická zařízení, tedy pro za-
řízení elektrická, plynová, tlaková 
a zdvihací. Nástup nové legislati-
vy znamená ovšem i konec té sta-
ré, a tak byly k 30. 6. 2022 zruše-
ny některé právní předpisy, z nichž 
některé platily více než 40 let. Re-
gionální zastoupení liberec pro-
to připravilo sérií seminářů na 
toto téma ve spolupráci s Krajskou 
a Okresní hospodářskou komorou, 
Spolkem pro rozvoj lidských zdrojů 
liberec a Krajskou nemocnicí libe-
rec. Vysoká účast ukázala, že téma 
je aktuální a stále žádané. 

cO PřInESE ZRUšEní 
ZáPISU RODných ČíSEL DO 
OBČAnSKých PRŮKAZŮ 
ZAMěStnAVAtELŮM?
On-line seminář pro zaměstnavate-
le o rušení rodných čísel (RČ) při-
pravilo regionální zastoupení Sva-
zu průmyslu pro Jihomoravský kraj 
a Kraj Vysočina. Prakticky popsal 
změny pro podnikatele, zejména 

v oblasti hR a zákaznických data-
bázích. Účinnost novely zákona je 
sice zatím odložena na konec roku 
2024, ale firmy se obávají, že nemají 
dostatek informací, aby se mohly na 
fungování bez RČ připravit. RČ je 
totiž stále využíváno jako trvalý, je-
dinečný, stálý, viditelný a univerzál-
ní identifikátor fyzických osob, a to 
nejen při komunikaci mezi firmami 
a veřejnou správou. Diskuse byla 
věnována dopadům novely do pra-
xe firem a možnému legislativnímu 
vývoji v této oblasti. 

RUČIČKY KRAJE  
V PLZEňSKÉM KRAJI
V červnu se v Plzni na akci s ná-
zvem Ručičky kraje sešli studenti 
sedmých a osmých ročníků základ-
ních škol, studenti středních škol 
technického zaměření z celého kra-
je a významní zaměstnavatelé re-
gionu. Cílem akce je ukázat žákům 
základních škol obory, které mohou 
studovat, seznámit je s profesemi, 
o kterých v některých případech 
ještě ani neslyšeli, a ukázat jim, že 
technika je především zábava s vel-
kou perspektivou na pracovním 

cO SE řEší V REgIOnEch
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trhu. Akce se vždy koná ve spolu-
práci s krajským úřadem v Plzni.

SOUtěž MLADých  
SVářEČŮ V MOStě
Již osmý ročník odborné soutěže 
Zlatá kukla se uskutečnil v dubnu 
na Střední technické škole v Mos-
tě pod záštitou hejtmana Ústecké-
ho kraje a Svazu průmyslu a dopra-
vy ČR. letos změřilo teoretické 
i praktické dovednosti celkem 
43 žáků z 21 středních škol ze sed-
mi krajů, nejúspěšní z nich byla 
Střední odborná škola Jarov. Svaz 
průmyslu a dopravy ČR stál u zro-
du samotné soutěže, na které je 
dobře vidět, jak velký zájem o pod-
poru mladých technických talentů 
mají vedle veřejných institucí i člen-
ské firmy Svazu. Potěšující je, že se 
soutěže zúčastnilo i několik dívek 
a na příští rok se očekává i zahra-
niční účast. 

Jak soutěž vypadala, si můžete pustit 
například na tomto videu 

ČLEnOVÉ SVAZU JSOU 
PREMIAntY VE SPOLEČEnSKÉ 
ODPOVěDnOStI
Ceny hejtmana Moravskoslezského 
kraje za Společenskou odpovědnost 
obdrželo hned několik členských 
firem Svazu. V kategorii veřej-
ný sektor zvítězila VšB – tUO. 
Osobností roku se stal Jan Světlík 
z Cylinders, vizionář významně po-
depsaný pod současnou tváří Os-
travy. V kategorii podniků pak na 
vítězství dosáhla automobilka hy-
undai. ta kladla na společenskou 
odpovědnost důraz již od založe-
ní podniku, ale od roku 2020 přijal 
hyundai novou strategii udržitel-
nosti na 5 let, která má 3 hlavní pi-
líře: šetrnost k životnímu prostředí, 
budoucí generace a komunita. hy-
undai v ocenění převzal štafetu od 
společnosti heimstaden.

BOZP, EnERgEtIKA 
A POLYtEchnIcKÉ 
VZDěLáVání V OLOMOUcKÉM 
A PARDUBIcKÉM KRAJI
Na kulatém stole s oblastním in-
spektorátem práce v Pardubicích 
a Olomouci letos přibyla tematic-

z p R á V y  z   R E G I o n ů

ká novinka, bezpečnost práce na 
robotických pracovištích. technici 
BOZP, hSE manažeři a další účast-
níci se dozvěděli, s jakými pochy-
beními se při kontrolách inspektoři 
ze strany firem nejčastěji setkávají 
a na co si dát pozor. Jako přínosná 
a inspirativní byla hodnocená i dal-
ší regionální akce Svazu v Jesení-
ku na téma fungování bateriového 
úložiště v průmyslovém provozu. 
Svaz nezapomíná ani na mladou ge-
neraci, na začátku června se v Po-
střelmově uskutečnily dvě soutě-
že – robotická a řemeslná – spolu 
s polytechnickým „jarmarkem“ pro 
žáky základních škol, učitele a také 
rodiče. Na září regionální zastoupe-
ní plánuje praktický kulatý stůl na 
téma kolektivního vyjednávání za 
účasti špičkových odborníků.

Kompletní kontakty  
na regionální kanceláře  

Svazu průmyslu a dopravy ČR 

https://youtu.be/hfofXO9SblU
https://www.spcr.cz/struktura-sp-cr/vykonny-aparat/usek-regionalnich-zastoupeni
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úJV řEž OtEStOVAL KOntEJnER 
PRO PřEPRAVU JADERnÉhO 
PALIVA 
ÚJV řež úspěšně otestoval nový 
univerzální kontejner pro přepravu 
vyhořelého jaderného paliva z výzkum-
ných reaktorů typu MtR a tRiGA. 
testy otevírají cestu k zahájení nového 
mezinárodního programu odvozů 
v rámci iniciativy pro snižování jader-
ných hrozeb (Global threat Reduction 
initiative), ve kterém se bude vyhořelé 
jaderné palivo z výzkumných reaktorů 
přepravovat do USA. V Česku navrže-
né a otestované zařízení poslouží pro 
bezpečné jaderné transporty z Evropy 
a Jižní Ameriky. Zakázka je prestižním 
oceněním strojírenství a jaderného 
know-how, tým ÚJV řež se bude ná-
sledně podílet i na transportech paliva.

PROtOLAB VYRáBí KOVOVÉ 
3D VýtISKY S PERfEKtníM 
POVRchEM
Odborníci z Centra 3D tisku Protolab 
na Katedře obrábění, montáže a stro-
jírenské metrologie fakulty strojní 
VšB-tUO výrazně vylepšili povrchové 
vlastnosti kovových výtisků. Pomůže 

jim k tomu nová elektrolytická leštič-
ka, která je v tuzemsku první svého 
druhu. Díky ní lze povrchy vyleštit až 
do zrcadlového lesku, a to za určitých 
podmínek i na vnitřních stěnách či 
záhybech. „V našem zařízení se nachá-
zejí malé kuličky, leštění je tak účin-
nější, přesnější a je možné i na těžko 
dostupných místech. Navíc při něm 
téměř nedochází k úbytku materiálu, 
tedy nevzniká žádný odpad, povrch je 
naprosto homogenní a nemá vliv na 
krystalickou strukturu,“ přiblížil nové 
zařízení vedoucí Centra 3D tisku Proto-
lab Jiří hajnyš.

RYBářI S DětMI OžIVILI řEKU 
BíLInU DALšíM PŮLDRUhýM 
MEtRáKEM RYB
Dvakrát ročně vypouští rybáři spolu 
se žáky základních škol ryby do řeky 
Bíliny. Na letošní jarní výsadbě ryb se 
podíleli žáci páté třídy Zš Most, kteří 
spolu s rybáři zarybnili Bílinu o nových 
150 kg ryb, což odpovídá asi 855 kusům. 
Mezi dětmi oblíbenou akci uspořádala 
skupina ORlEN Unipetrol s Českým 
rybářským svazem a Ekologickým cen-
trem Most. Skupina od roku 2010 po-

mohla do Bíliny vysadit přes 10 tun ryb 
v hodnotě jeden milion korun. „Podpo-
ru projektů zlepšujících životní prostředí 
v regionu vnímáme jako jednu z našich 
priorit. Mám radost, že se v rámci tohoto 
projektu daří spojit dětem v mosteckých 
základních školách zážitek s praktickou 
výukou,“ říká o projektu Katarzyna 
Woś, místopředsedkyně představenstva 
skupiny ORlEN Unipetrol.

šKODA AcADEMY SLAVí DESátÉ 
VýROČí ZALOžEní
škoda Auto vnímá rozšiřování kom-
petencí zaměstnanců a žáků jako 
důležitý klíč k úspěšné transformaci, 
v dubnu proto oslavila desáté výročí 
svého založení škoda Academy v Mladé 
Boleslavi. Odborné vzdělávání má ve 
škoda Auto ale ještě delší tradici, sahající 
až do roku 1927, kdy své brány otevřelo 
odborné učiliště pro prvních 58 učňů. 
Od té doby tuto školu absolvovalo přes 
25 000 lidí. Od roku 2013 je odborné 
učiliště součástí škoda Academy, kde 
se na své budoucí uplatnění připravuje 
téměř 820 začínajících automobilových 
specialistů v 19 oborech. 
 (šev)

ČLEnOVÉ SVAZU VZDěLáVAJí StUDEntY  
I VYVíJí šPIČKOVÉ tEchnOLOgIE
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23. KVětNA Byl SlAVNOStNě OtEVřEN NOVý MOSt PRO CyKliSty A Pěší PřES JiZERU V MlADé 
BOlESlAVi. StAVBU iNiCiOVAl NADAČNí fOND šKODA AUtO (NfšA), JEhOž ViZi PODPOřil 
i PRůZKUM VEřEJNéhO MíNěNí. MiMO tO NA Ni PřiSPěl ČáStKOU 26 MiliONů KORUN. 

Ostatní výdaje z celkových 83 milio-
nů pokryly dotace Evropské unie, 

prostředky města Mladá Boleslav 
a také Středočeského kraje. Výstavbu 
významně podpořily také Odbory 
KOVO MB. Jde tak o skvělý příklad, 
jak může v regionech fungovat spo-
lupráce mezi veřejným, soukromým 
a neziskovým sektorem, postavená na 
principech dialogu.

O návrh se postaral renomovaný 
architekt Josef Pleskot a nový most 
přes Jizeru ladí tvarem i konstrukcí se 
stávajícím železničním mostem. Za-
chovává tak odkaz klasické dopravní 
architektury a posouvá ji do budouc-
nosti v souladu s vývojem společnosti 
a trendy v osobní dopravě. Most, 
který měří celkem 196 metrů včetně 
předpolí a navazuje na strategickou 
dálkovou cyklotrasu Greenway Jizera, 
byl citlivě zasazen do stávající krajiny 
a počítá se i s další rekultivací přileh-
lé oblasti, jejíž součástí se stane tzv. 
Nábřežní park sahající až k soutoku 

s Klenicí, který zároveň poslouží jako 
bezpečnostní zóna pro ochranu okol-
ní zástavby při záplavách. 

nADAČní fOnD šKODA AUtO 
PROPOJUJE LIDI nEJEn POMOcí 
MOStŮ 
Nadační fond škoda Auto vznikl v roce 
2018 a stavba nového mostu se stala 
jedním z prvních projektů, o nějž proje-
vili zájem občané v průzkumu veřejné-
ho mínění. První úvahy o přemostění 
Jizery v oblasti, která je mezi místními 
známá jako Česana, se rozvíjely už od 
roku 2011. fond se chopil iniciativy 
a zahájil dialog s potenciálními part-
nery. Výsledkem je společné financo-
vání v modelu PPP, propojující zdroje 
NfšA, města a Evropské unie. Dialog 
s veřejností a napříč různými sektory 
tak na Mladoboleslavsku doslova staví 
mosty. Mimo ten „u Česany“ můžeme 
zmínit například i připravovanou lávku 
přes dálnici D10 u Mnichova hradiště, 
která prošla podobným procesem.

Je nutné zmínit, že iniciativy 
NfšA v oblasti dopravy propojují 
lidi i jinak, než jen prostřednic-
tvím mostů. Již pátou sezónu fond 
úspěšně rozvíjí projekt sdílených kol 
v Mladé Boleslavi a Kosmonosech, 
třetí sezónu nyní spouští v Mnichově 
hradišti. Podobné projekty na zlep-
šování dopravy a životního prostředí 
pak NfšA realizuje nejen na Mlado-
boleslavsku, ale i v dalších regionech, 
kde škoda Auto působí.

(PR článek)

nASLOUchání VEřEJnOStI I StRAtEgIcKá PARtnERStVí. 
DIALOg POMOhL POStAVIt LáVKU V MLADÉ BOLESLAVI

p o D p o R a  V E ř E j n é h o  p R o s T o R u
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z E  ž I V o T a  s V a z u 

↑ Podnikatelská mise pod taktovkou SP ČR doprovodila ministra I. Bartoše při jeho 
návštěvě Japonska. firmy navštívily i Velvyslanectví České republiky v tokiu.  
Foto: J. Sůva.

↑ nově zvolený prezident SP ČR J. Rafaj na tiskové 
konferenci po valné hromadě představil pět priorit, na které 
se chce zaměřit.

největší podnikatelská mise z ČR organizovaná SP ČR a Česko-tchajwanskou obchodní komorou za 
posledních 5 let zamířila na tchaj-wan a do Koreje. Doprovázela předsedkyni Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR M. Pekarovou Adamovou. Zúčastnilo se jí přes 100 exportérů. Foto: M. Svoboda
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↑ Spolu s časopisem Ekonom a Pwc ČR jsme ocenili nejlepší 
ESg strategie a projekty v prvním ročníku Ekonom žebříčku 
udržitelnosti. Foto: L. Fojtík/Economia.

↑ Právníkem roku v kategorii „Pracovní právo“ se stala J. hlaváčková, 
právnička a poradkyně generální ředitelky SP ČR.

↑ na Klubu SP ČR s ministrem pro legislativu M. šalomounem diskutovali 
podnikatelé o potřebě efektivního fungování připomínkového řízení.

↑ Viceprezident SP ČR f. chaloupecký přivítal podnikatelskou misi 
z turecka. na B2B setkáních mělo možnost se svými protějšky jednat 
20 českých firem.

↑ Ministryně obrany ocenila bývalého prezidenta SP ČR 
J. hanáka za podporu rozvoje obranyschopnosti ČR ze strany 
průmyslové a podnikatelské sféry. 

z E  ž I V o T a  s V a z u

↑ SP ČR s dalšími organizacemi podpořil pozici ČR k návrhu 
emisní normy Euro 7, jejíž požadavky zdraží výrobu vozidel.
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p ř I D a l I  s E  K   n á m

VítáME nOVÉ ČLEnY

DAGMAR KUCHTOVá
generální ředitelka Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Ve Svazu průmyslu velmi ráda vítám naše nové členy, kterými jsou úspěšné 
a zajímavé firmy a oborové asociace. I ony mají možnost zapojit se do našich 
expertních týmů a aktivit. Věřím, že se svými zkušenostmi vzájemně obohatíme.

ALUKOV, a.s.
Společnost založená v roce 1995 vyrábí 
na míru a montuje bazénová zastřešení, 
pergoly, přístřešky pro auta a zastřeše-
ní s fotovoltaickými panely. Od roku 
2023 se stala středoevropským centrem 
vývoje a školicím centrem technologií 
v zastřešování. 

ASOcIAcE UDRžItELnÉhO 
PODnIKání, z.s.
Platforma pro firemní udržitelnost, 
která informuje o důležitých změnách 
a příležitostech. Pomáhá svým členům 
v zavádění principů udržitelného pod-
nikání a upozorňuje je na legislativní 
změny. 

BR gROUP, a.s.
holdingová společnost s výhradně čes-
kým kapitálem zaměřující se na rozvoj 
českého průmyslu a jeho expanzi na 
světové trhy. Sdružuje dvanáct výrob-
ních firem, které se orientují na oblasti 
průmyslového textilu, automotive, 
plastikářství a strojírenství.

cOMtES fht, a.s.
Přední evropská výzkumná organizace 
v oboru výzkumu a vývoje kovových 
materiálů. Zaměřuje se především na strojí-
renství, metalurgii, automobilový a letecký 
průmysl, zdravotnictví, spotřební elektro-
niku a energetiku, aditivní technologie.

EDf nUcLEAR cZEchIA,  
ODštěPný ZáVOD
Společnost EDf je největším evrop-
ským poskytovatelem nízkouhlíkových 
řešení v energetice a největším provozo-
vatelem jaderných elektráren. Nabídku 
na výstavbu nových jaderných zdrojů 
v ČR opírá o dlouhodobé česko-fran-
couzské partnerství a silné zapojení 
tuzemského průmyslu.

MOnOtEch gROUP, s.r.o.
Podniká primárně v oblasti sklářství 
a betonářství. Zaměřuje se na celý proces 
výroby produktu včetně kontroly kvality. 
Svému týmu zaměstnanců poskytuje 
kvalitní pracovní prostředí včetně zajiště-
ní ubytování i dopravy na pracoviště.

PKf APOgEO gROUP, SE
Skupina PKf APOGEO je česká pora-
denská skupina s mezinárodním přesa-
hem v rámci členství v síti PKf Global. 
PKf APOGEO poskytuje služby 
oceňování, transakcí, auditu, daňového, 
účetního, mzdového a hR poradenství. 
Na českém trhu působí od roku 2001. 

SVAZ VýROBcŮ 
nEALKOhOLIcKých náPOJŮ 
Národní oborové sdružení, které již od 
roku 1993 na české i evropské úrovni hájí 
společné zájmy tuzemských výrobců limo-
nád, ovocných šťáv, balených vod a dalších 
nealkoholických nápojů a jejich subdoda-
vatelů. V řadách Svazu jsou jak největší 
výrobci, tak i střední a malé podniky.

tEPLáREnSKÉ SDRUžEní ČESKÉ 
REPUBLIKY
Od roku 1991 sdružuje právnické osoby 
v oblasti výroby, přenosu a distribuce 
tepla a v souvisejících oborech a vyso-
ké školy se zaměřením na energetiku. 
Cílem činnosti Sdružení je podpora roz-
voje soustav zásobování tepelnou energií 
a kombinované výroby elektřiny a tepla.

TEPLÁRENSKÉ SDRU�ENÍ
Èeské republiky



POJEďTE S NáMI  
na poDnIKaTElsKé mIsE sp čR
a nasTaRTujTE sVůj ExpoRT!
  Mise v doprovodu nejvyšších představitelů státu pomáhají 

firmám otevírat dveře na nové trhy.

  Za 30 let jsme uspořádali přes 215 misí do 107 zemí světa.  

  Pomohli jsme víc než 5000 firem a podnikatelů.

Novinky o chystaných 
podnikatelských misích 
a exportních seminářích 
najdete na webu SP ČR

https://www.spcr.cz/aktivity/proexportni-servis/podnikatelske-mise-a-seminare
https://www.spcr.cz/aktivity/proexportni-servis/podnikatelske-mise-a-seminare


slEDujTE nás 
NA NAŠICH SOCIáLNíCH SíTíCH
TwITTER
Aktuality a postoje Svazu 
zveřejňujeme každý den na 
našem Twitteru.
připojte se k téměř 9 tisícům 
našich followerů. 

  @SvazPrumyslu   

LINKEDIN
Co je nového ve světě byznysu, 
najdete na LinkedInu Svazu 
průmyslu a dopravy ČR.
spojte se s námi na linkedIn.

 Svaz průmyslu a dopravy ČR  

YOUTUBE A INSTAGRAM
Nenechte si ujít rozhovory na našem 
Youtube a fotografie na Instagramu.  
sledujte novinky ze života svazu.

 Svaz průmyslu a dopravy ČR

 @svazprumyslu  


